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Javier Edrosa Pérez (GMDC’s) 
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Joan Melenchon Soria (GMDCUP-PA) 
 
Cap del Departament de Serveis Jurídics-Secretaria accidental  
Andrea Prange  
 
Gerent  
Eduard Vicente Gómez 
 
 
  



 

2 
 

Desenvolupament de la sessió 
 
El president obre la sessió i demana disculpes pel retard en l’inici, provocat per un 
malentès. 
 
Tot seguit, llegeix la informació relativa a la normativa de protecció de dades personals 
de l’Ajuntament de Barcelona: «s’informa les persones assistents que la sessió es 
grava i es difon mitjançant streaming. A l’entrada de la sala hi ha un cartell que així ho 
indica. La zona habilitada perquè segui el públic assistent és una zona d’ombra i la 
zona de gravació és la situada on està el micròfon. Per aquest motiu, les persones 
assistents que es situïn a la zona de gravació, que coincideix amb la d’intervenció, si 
no han expressat el contrari en el full d’intervenció habilitat a l’efecte, donen el seu 
consentiment explícit al tractament de la seva imatge». 

 
 

A) Aprovació de l’acta de la sessió ordinària del dia 4 d’octubre de 2018. 
 
S’aprova per unanimitat. 
 

 
B) PART INFORMATIVA 
 
a) Cartipàs 
 
1. Presa de possessió del nou conseller del Districte, Sr. Joan Melenchon Soria, 
del grup municipal de la CUP-Capgirem 
 
El president llegeix el Decret d’Alcaldia, de 5 de desembre de 2018, pel qual es 
nomena el senyor Joan Melenchon Soria membre del Consell Municipal d’Horta-
Guinardó. Manifesta que el conseller ha donat compliment als requisits previstos a les 
Normes reguladores del funcionament dels districtes per poder accedir al càrrec amb 
totes les compatibilitats que són necessàries per a aquest cas, que està assabentat del 
règim de prohibicions i incompatibilitats que és aplicable de conformitat amb 
l’ordenament jurídic vigent i, en concret, que no l’afecta cap prohibició ni 
incompatibilitat per exercir càrrecs públics.  
 
Tot seguit, enuncia la fórmula per jurar o prometre el càrrec. 
 
El senyor Joan Melenchon promet el càrrec per imperatiu legal. 
 
El president li dona possessió del càrrec. 
 
El Consell se n’assabenta. 
 
 
b) Despatx d’ofici 
 
2. Comunicació de les resolucions incloses en el despatx d’ofici que s’adjunta 
com annex. 
 
El president constata que cap conseller ni consellera té res a comentar respecte del 
despatx d’ofici, que es dona per comunicat. 
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C) Part decisòria 
 
a) Propostes d’acord 
 
4. Aprovar la proposta de fixació de preus públics per a la utilització dels 
equipaments cívics del Districte d’Horta-Guinardó durant l’any 2019; i sotmetre-
la a l’aprovació de la Comissió de Govern de l’Ajuntament. 
 
La senyora Beatriz Martínez Alonso, consellera d’Ocupació, Comerç i Turisme i Altres 
Economies, informa que la proposta de preus públics per al 2019 manté les mateixes 
quanties del 2018, excepte la incorporació d’un increment del 2,2%, corresponent a 
l’IPC del 2018, en les instal·lacions esportives, que segueix la recomanació general de 
l’Ajuntament de Barcelona per a aquest tipus d’equipaments (presenten aquest 
increment els camps municipals de futbol del Carmel, el complex esportiu municipal de 
la Teixonera, el complex esportiu municipal Mundet i el camp municipal de futbol de 
Sant Genís), i la incorporació d’una nova tarifa de lloguer per tecnificació al CEM 
Teixonera – Vall d’Hebron. 
 
D’altra banda, per facilitar-ne la interpretació, en els preus dels tallers familiars s’ha 
escollit un dels preus de transició proposat l’any passat, concretament el que s’ha estat 
aplicant durant el 2018. Concreta que: 
 
Si bé en els centres cívics, casals de barri, casals d’entitats, l’Espai Jove Boca Nord, 
l’Espai Horta 71 i la Sala Polivalent de Montbau els preus no han variat respecte a 
l’any anterior, pel que fa als centres cívics, i a instàncies de l’ICUB, s’ha inclòs la 
reducció del 50% o del 75% de la taxa de les activitats formatives per a persones 
residents al municipi amb alguna discapacitat, i es manté la reducció del 50% per a 
persones en situació d’atur, i en el cas dels tallers familiars, s’ha fixat un dels preus de 
transició establerts l’any anterior (3,39 euros/hora, el que s’ha estat aplicant el 2018). 
 
Els preus de les activitats de difusió cultural (espectacles) no han variat, i tampoc en el 
cas de la cessió d’espais i d’activitats de suport a la creació. Tampoc no han variat els 
preus dels casals i espais de gent gran (en el cas dels tallers familiars, s’ha fixat un 
dels preus de transició establerts l’any anterior, de 2,90 euros/hora) ni dels cursos i 
tallers de casals infantils i ludoteques (en el cas dels tallers familiars, s’han fixat els 
preus de transició establerts l’any anterior, 4,11 euros/hora, el mateix que s’ha estat 
aplicant el darrer any). 
 
Pel que fa a la infraestructura i prestació de serveis de suport a la sala d’actes de la 
seu del Districte d’Horta-Guinardó, els preus també són els mateixos que l’any 2018. 
 
El senyor Joan Melenchon Soria, del GMDCUP-PA, renuncia a intervenir.  
 
El senyor Manuel Conde García, del GMDPPC, subratlla que el Govern hauria de 
facilitar informació sobre els costos que justifiquen els preus públics, ja que, en no fer-
ho, impedeix que es valori si els preus estan molt o poc per sobre dels costos dels 
serveis que es presten, i recorda que la Llei d’hisendes locals estableix que els preus 
públics han de cobrir com a mínim el cost del servei. 
 
D’altra banda, expressa l’opinió del seu grup que, atès que els preus públics fixats 
superen els costos, el Govern té marge per abaixar-los per al 2019 (també els 
impostos i les taxes), i ho ha de fer per compensar la pujada general dels preus públics 
del 8% del mandat anterior (2011-2015), i observa que el fet d’haver tancat els 
comptes de 2015, 2016 i 2017 amb un superàvit acumulat d’aproximadament 
200 milions d’euros demostra que no es destinen tots els ingressos a les polítiques 
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municipals. 
 
Pels motius exposats, i amb la convicció que es poden reduir els ingressos públics 
sense perjudicar les polítiques i la gestió de l’Ajuntament, el seu grup vota en contra de 
la proposta. 
 
La senyora Núria Carmona Cardoso, del GMDPSC-CP, expressa l’abstenció del seu 
grup, que no pot donar suport a uns preus públics si no hi ha una proposta de 
pressupost municipal detallada, que hagi estat debatuda amb els grups polítics i que 
tingui en compte la política general de l’Ajuntament en termes d’ingressos i despeses 
per al 2019. Puntualitza que, si bé els preus han estat treballats a les comissions dels 
equipaments, que sí que han fet la feina, el Govern no ha complert pel que fa a 
l’elaboració detallada d’una proposta de pressupost que els grups puguin valorar i que 
inclogui tots els costos i els serveis municipals. 
 
El senyor Xavi Reig Robledo, del GMDERC-AM, expressa l’abstenció del seu grup, 
que entén que, si bé s’ha fet algun avenç amb relació a la tarifació social vinculada a la 
targeta rosa, no s’ha estudiat l’adaptació de les quotes a la renda i a la situació dels 
barcelonins i les barcelonines com a mesura de foment de la cultura i de l’esport. En 
aquest sentit, recorda que al novembre del 2015 el seu grup va preguntar al Plenari 
Municipal quins nous criteris de tarifació social havia aplicat l’Ajuntament per 
determinar els preus públics i l’alcaldessa va admetre que s’havia de fer més en 
aquest àmbit i es va comprometre a abordar millores en els criteris de tarifació social, 
però en tres anys no s’hi ha fet cap millora, no s’han cercat criteris més justos a l’hora 
d’aplicar les tarifacions socials ni se n’ha creat cap de nova, fet que demostra la manca 
de valentia del Govern municipal a l’hora d’introduir canvis estructurals per dissenyar 
uns preus públics veritablement més socials i justos. 
 
El senyor Nicolás Ortiz Cuevas, del GMDC’s, expressa l’abstenció del seu grup, que 
comparteix els criteris emprats, especialment pel que fa a no augmentar les tarifes en 
general, mantenir les compensacions i incloure reduccions per a persones amb 
discapacitat o a l’atur, però no entén l’augment del 2,2% a les instal·lacions esportives 
(el veïnat ja s’ha queixat per la comparació dels preus dels equipaments privats), i té 
en compte que els pressupostos no estan aprovats. D’altra banda, opina que caldria 
ser més ambiciós i tenir en compte elements com l’estat de les instal·lacions a l’hora 
de fixar els preus i, fins i tot, intentar unificar criteris en tots els districtes. 
 
El senyor Albert Pérez Garro, del GMDDemòcrata, qualifica la proposta de continuista, 
amb un estancament majoritari dels preus, i comenta que, si bé el seu grup no 
considera que l’increment del 2,2%, d’acord amb l’IPC, en el preu de les instal·lacions 
esportives sigui una mesura del tot negativa —és una demanda que havia fet 
prèviament i entén que, a la llarga, ha de millorar el servei que es presta als usuaris—, 
és un increment considerable respecte a altres anys, ja que normalment no arribava ni 
al 0,5%. 
 
Observa que cal actuar al servei de les persones i que Horta-Guinardó, amb una renda 
familiar per sota de la mitjana de la ciutat, és el districte on hi ha menys pràctica 
esportiva de la ciutat, per la qual cosa el seu grup troba a faltar accions del Govern del 
Districte encaminades a fomentar l’esport i evitar que l’augment de preus castigui les 
persones més vulnerables. 
 
Pels motius exposats, així com per la manca d’informació i participació i pel fet que a 
l’últim plenari de l’any no hi hagi cap pressupost per al 2019, el seu grup s’absté en 
aquesta proposta. 
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La senyora Martínez no entén que s’acusi el Govern de manca d’interès per la pràctica 
esportiva quan ha fet una gran inversió per millorar el CEM d’Horta. Tanmateix, 
assegura que tindrà en compte tot el que han dit els grups, però observa que per 
poder mantenir preus o rebaixar-los calen les inversions de la resta d’administracions. 
 
S’aprova. 
 
 
5. Informar favorablement, de conformitat amb allò disposat a l’art. 23.2.f) de la 
Carta de Barcelona, el Projecte de modificació dels límits territorials dels deu 
districtes de la ciutat de Barcelona. 
 
El senyor Víctor Valls Andrés, conseller de Territori i Sostenibilitat, informa que 
aquesta modificació afecta dos sectors en el cas d’Horta-Guinardó: el sector situat a la 
plaça Karl Marx i el sector situat entre la carretera de les Aigües i la carretera de la 
Rabassada. 
 
Pel que fa al primer, posa de manifest que té un ús ciutadà bastant escàs, ja que 
només serveix perquè hi passi el trànsit rodat de vehicles, i indica que s’hi farà un ajust 
als vials, de manera que l’afectació a les persones serà pràcticament nul·la, més enllà 
del fet que es farà l’ordenació correcta del sector i dels límits amb l’entorn del Districte 
de Nou Barris, i no implicarà cap canvi de qualificació del sòl. 
 
Pel que fa al segon, corresponent a 36.000 m2 de sòl, assenyala que pràcticament tot 
és una zona de verd forestal, amb qualificació 27, però també incorpora uns carrers 
amb qualificació d’habitatges 20a/9-11, i, si bé pertany a Horta-Guinardó, queda 
bastant aïllat dels barris nord del Districte i està més vinculat a Gràcia tant socialment 
com pels accessos. 
 
El senyor Joan Melenchon Soria, del GMDCUP-PA, diu que el seu grup no es 
pronunciarà respecte d’aquest punt. 
 
El senyor Manuel Conde García, del GMDPPC, expressa l’abstenció del seu grup, que 
espera a disposar d’un estudi més detallat sobre l’actuació per poder-s’hi pronunciar. 
 
La senyora Núria Carmona Cardoso, del GMDPSC-CP, expressa el vot contrari del 
seu grup, que considera molt deficient el procés d’informació que hi ha hagut. 
Concreta que la votació al Districte s’està fent quan la proposta ja està aprovada a 
Casa Gran i que no se n’ha informat l’associació de veïns i veïnes del barri de Sant 
Genís, on hi ha la gent afectada pels canvis. 
 
El senyor Xavi Reig Robledo, del GMDERC-AM, expressa l’abstenció del seu grup, 
que entén que hi pot haver, especialment en el cas de Sant Genís, una demanda 
veïnal que pugui justificar el canvi de límit territorial, però considera que hi ha hagut 
una manca de consulta i d’informació, tant a la majoria del veïnat afectat com a 
l’Associació de Veïns i Veïnes de Sant Genís, sobre les afectacions que pugui tenir el 
canvi territorial. 
 
El senyor Nicolás Ortiz Cuevas, del GMDC’s, expressa l’abstenció del seu grup, que 
coincideix que no s’ha facilitat prou informació sobre el tràmit ni sobre les 
característiques dels canvis. 
 
El senyor Gonzalo Puelles García, del GMDDemòcrata, manifesta el vot contrari del 
seu grup, que considera que ha mancat participació: quan es canvien uns veïns i 
veïnes d’un districte a un altre, cal treballar solucions de transports, de comunicacions, 
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de neteja, etc., i no es pot parlar de participació quan el que s’ha fet és informar el 
veïnat d’una decisió ja presa. 
 
El senyor Valls explica que la pretensió del Govern és que passi per informe favorable 
preceptiu al Plenari del Districte, si escau, allò que passa i s’aprova a les comissions 
de Casa Gran, i per aquest motiu aquesta votació es fa aquí l’endemà d’haver passat 
per la comissió de Casa Gran corresponent, on es va facilitar tota la informació. 
Afegeix que si no hi hagués l’aprovació inicial esgotada, hauria tingut tot el tràmit 
administratiu esgotat i s’hauria tornat a passar un informe de districte posteriorment a 
la seva aprovació a Casa Gran, però l’esforç del Govern per fer-ho abans fa que la 
informació arribi als grups de l’oposició tan justa com al Govern. 
 
A continuació, diu al Sr. Puelles que aquesta modificació pretén lligar els interessos  
veïnals amb els del districte que gestiona administrativament el territori, i assegura que 
la modificació de Sant Genís ha estat comentada amb l’associació  veïnal. Puntualitza, 
però, que no és un procés participatiu, sinó un tràmit merament administratiu que 
pretén ajustar millor per donar un millor servei a la ciutadania de Barcelona, i lamenta 
que s’aprofiti per fer demagògia. 
 
La secretària indica que hi ha hagut un empat i que el president ha d’emetre el vot de 
qualitat. 
 
El president comunica que el seu vot, motivat pel criteri del seu grup i pels dubtes 
raonables expressats pels grups que no han votat a favor de la proposta, és contrari i, 
per tant, la proposta no s’aprova. 
 
No s’aprova. 
 
 
6. Informar favorablement, de conformitat amb allò disposat a l’art. 23.2.f) de la 
Carta de Barcelona, la Modificació Puntual del Pla especial d’Ordenació de la 
ciutat sanitària de la Vall d’Hebron de Barcelona, promoguda pel Servei Català 
de la Salut i Vall d’Hebron- Vall d’Hebron Institut de Recerca. 
 
El senyor Víctor Valls Andrés, conseller de Territori i Sostenibilitat, recorda que el 
procés de transformació de la ciutat sanitària de la Vall d’Hebron va començar fa uns 
anys i continuarà durant alguns anys més, i assenyala que aquesta modificació puntual 
del Pla especial, que no requereix cap canvi de qualificació de sòl, vol donar solució a 
dos reptes: restablir l’heliport, que actualment està a precari a la llosa de la Vall 
d’Hebron, dins l’espai de la ciutat sanitària, i possibilitar la construcció de l’edifici de 
recerca projectat. 
 
Pel que fa a l’heliport, indica que se situarà a la coberta d’una de les ales de l’edifici 
actual de l’hospital de traumatologia i requerirà la instal·lació de noves escales i nous 
ascensors per la planta de servei. Mostra una imatge amb l’actual perfil de l’edifici i 
una altra amb el perfil que tindrà amb la coberta per a la plataforma de l’heliport. 
 
Respecte de l’edifici de recerca, exposa que com a màxim tindrà una alçada de planta 
baixa més dos i sota rasant tindrà dues alçades. D’altra banda, si el funcional de 
l’edifici ho requereix, podrà obtenir fins a una tercera planta en subsòl, però la coberta 
de l’edifici serà a rasant del nivell superior i tindrà també un accés verd per a les 
persones (el document funcional concretarà com es resolen tots aquests aspectes). 
 
El senyor Joan Melenchon Soria, del GMDCUP-PA, expressa l’abstenció del seu grup. 
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El senyor Manuel Conde García, del GMDPPC, expressa el vot favorable del seu grup, 
que de cap manera vol posar entrebancs a una qüestió tan important com la que 
promou el Servei Català de la Salut a la Vall d’Hebron. 
 
La senyora Núria Carmona Cardoso, del GMDPSC-CP, manifesta el vot favorable del 
seu grup. 
 
El senyor Xavi Reig Robledo, del GMDERC-AM, expressa el vot favorable del seu 
grup, que entén que la modificació que es proposa és positiva per a la millora del 
servei públic sanitari al Districte, amb una ciutat sanitària que anirà rebent les 
inversions necessàries durant els propers anys per mantenir-se com un referent de la 
sanitat pública de qualitat al país, i considera que la reubicació definitiva de l’heliport 
ha de facilitar a mitjà termini l’execució del Pla director de la llosa amb els equipaments 
necessaris per al barri. 
 
El senyor Nicolás Ortiz Cuevas, del GMDC’s, expressa el vot favorable del seu grup, 
que entén que aquesta actuació ha d’ajudar a anar solucionant el caos que hi ha 
actualment a la ciutat sanitària i l’espai de la llosa. 
 
El senyor Gonzalo Puelles García, del GMDDemòcrata, manifesta el vot favorable del 
seu grup, motivat pel fet que l’actuació permet una inversió en recerca i atenció als 
ciutadans al Districte. 
 
El senyor Valls agraeix els vots favorables i l’abstenció de la CUP, que permeten tirar 
endavant gairebé amb unanimitat absoluta un planejament necessari. 
 
La senyora Carme Beltran celebra la que considera una molt bona notícia no només 
per al veïnat del Districte, sinó per a tota la ciutat i tot Catalunya, atès que la Vall 
d’Hebron és un hospital referent. 
 
Dit això, demana que aquest punt s’inclogui a l’ordre del dia de la sessió del Consell de 
Salut convocada per a la setmana que ve, que encara no té ordre del dia, juntament 
amb tot el projecte de l’Hospital de la Vall d’Hebron, que consisteix a fer les consultes 
externes a la ronda, i tot el projecte perquè l’hospital sigui més obert i més transitable 
per a tot els veïnat dels barris de l’entorn, així com perquè l’hospital pugui treballar 
amb tot el veïnat en tots els projectes que s’hi treballen, perquè les persones que 
participin en el Consell de Salut hi puguin fer les seves aportacions. 
 
La regidora del Districte agraeix la intervenció de la senyora Beltran, que considera 
molt encertada (és molt pertinent, segons ella, que el Consell de Salut tingui aquest 
contingut), i recorda que es treballa per tal que els dos grans hospitals que hi ha al 
Districte (Vall d’Hebron i Sant Pau) siguin més transitables, més permeables al pas de 
vianants, i no formin una barrera urbana entre territoris. D’altra banda, comunica que la 
recepció de l’ordre del dia per a la propera sessió del Consell de Salut és imminent. 
 
S’aprova 
 
b) Proposicions dels Grups Municipals 
 
No n’hi ha. 
 
c) Mocions 
 
No n’hi ha. 
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3. Informe de la Regidora 
 
La regidora del Districte posa de manifest que avui torna al Ple del Districte després 
d’un permís de maternitat llarg (ha estat mare de bessons) i que reincorporar-se a 
l’activitat política i intentar conciliar les dues coses no és gens senzill. Subratlla que cal 
fer un esforç perquè la societat reconegui la importància del treball de les cures, ja que 
poques coses pot fer la societat més importants que cuidar els membres que no es 
poden valdre per si mateixos, ja sigui perquè són molt petits o perquè són molt grans. 
 
Dit això, assegura que trobava a faltar molta d’aquesta activitat i, sobretot, moltes de 
les persones amb qui comparteix la tasca quotidiana del Districte, que té com un dels 
seus trets diferencials el contacte molt directe amb el veïnat. 
 
A continuació, comenta que moltes actuacions triguen molt a ser visibles, atesos els 
tràmits requerits, etc., i ara, a finals de mandat, s’acumulen obres i processos iniciats a 
principis de mandat que ara van cristal·litzant, i esmenta actuacions que han tingut 
alguna variació respecte de la darrera sessió del Plenari: 
 
- Ascensor inclinat a la davallada del carrer de Gallecs, una qüestió importantíssima 
que el barri de la Font d’en Fargas reclama des de fa molt de temps. Es preveu que 
s’acabi al desembre, més un període de posada en marxa, amb un import de més 
d’1 milió d’euros. 
 
- Millores a Montbau en l’àmbit del carrer de l’Harmonia, amb previsió de finalització a 
finals d’any i més de 2 milions i mig d’euros. 
 
- Ampliació i remodelació del complex esportiu municipal d’Horta. Amb més de 
7 milions d’euros, serà la inversió més important que es farà al barri d’Horta durant 
aquest mandat. S’hi ha deixat un equipament esportiu amb una gran vida veïnal a punt 
perquè tingui una funcionalitat social i apropi l’esport a tothom. 
 
- Obres per a la remodelació interior del Mercat de la Vall d’Hebron – Teixonera, amb 
7 milions d’euros. Observa que els equipaments esportius i els mercats, com a grans 
equipaments de ciutat amb molta superfície, acostumen a rebre inversions molt 
importants i molt necessàries perquè continuïn sent centre de la vida comunitària. 
 
- Obres per a la cobertura de la ronda de Dalt, amb una mica de retard, però que 
finalitzaran aviat. Es tracta d’una obra amb un pressupost elevadíssim que donarà lloc 
a un centre d’activitat que connectarà per sobre de la ronda un espai amb molta vida 
urbana entre Sant Genís i la Teixonera. 
 
- Casal d’entitats de barri Llobregós, una obra amb gairebé 2 milions d’euros 
àmpliament demanada al barri del Carmel, amb moltes entitats que necessiten aquest 
espai per continuar expandint-se. La data prevista de finalització és desembre 
del 2019. 
 
- Obres amb un pressupost menor, de menys de mig milió d’euros: els entorns del 
Casal de Gent Gran de Sant Genís, amb data de finalització al març del 2019; la 
reurbanització del carrer Olvan; actuacions del Pla de barris, que suposen una inversió 
conjunta de 260.000 euros; reparacions dels despreniments del mur de la plaça de la 
Font del Roure, arranjament de la plaça de la Vall d’Hebron, continuació de la 
connexió de les escales a Sant Crispí i Plutó, redacció d’un projecte per a la 
urbanització provisional a Santa Rosalia, 91, arranjament de voreres al carrer Sant 
Quintí i pèrgola a l’àrea de jocs infantils de la plaça Salvador Riera, entre d’altres. 
Assenyala que es tracta de qüestions molt necessàries per a Horta-Guinardó que han 
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estat llargament reivindicades pel veïnat i han estat objecte de nombroses converses i 
sessions i de la gran feina de molts veïns, veïnes i entitats que treballen perquè arribin 
a bon port. 
 
Menciona també la superilla d’Horta (a l’octubre van iniciar les primeres obres de 
millora de l’espai públic, la pacificació del trànsit i la plataforma única) i els tres 
concursos públics actualment en marxa per a la definició de projectes molt importants 
(en tots tres s’ha garantit la presència en el jurat del veïnat organitzat): la reforma 
necessària de la rambla del Carmel (el que està més avançat, ja es van triar els deu 
equips de projectistes que ja han entregat propostes, sobre les quals ara el jurat està 
deliberant), l’avantprojecte del Parc dels Tres Turons (ha costat molt arribar fins al punt 
actual, fa molts anys que es treballa i actualment els equips estan en fase de redacció) 
i la Bòbila de la Teixonera. 
 
D’altra banda, esmenta algunes qüestions que no fan referència a obres, però s’estan 
duent a terme al Districte de manera contínua, com són el treball iniciat a Montbau per 
un barri més accessible, amb tres trobades veïnals per parlar de mobilitat i 
accessibilitat d’on sortirà un treball amb conclusions per aplicar en un futur, o 
qüestions de cultura, entre les quals destaca l’homenatge a les brigades internacionals 
en el 80è aniversari del seu comiat a Barcelona, que el Districte està orgullós d’acollir, 
sobretot en un moment en què l’auge de l’extrema dreta fa més necessari que mai 
reivindicar la cultura i la memòria antifeixista. 
 
El senyor Joan Melenchon Soria, del GMDCUP-PA, subratlla que l’augment 
desproporcionat dels preus del lloguer i la proliferació d’habitatges destinats a ús 
turístic, explotats per empreses o per grans tenidors, han fet que una part del veïnat es 
vegi expulsada del barri davant un augment purament especulatiu del preu de 
l’habitatge afavorit per la reforma de la LAU, que va aprovar el PP el 2013 i que reduïa 
a tres anys el contracte màxim de lloguer a Espanya. Remarca que en aquest context 
s’està produint a la ciutat i al Districte, especialment al Carmel i al Guinardó, una 
onada de desnonaments silenciosos per la no renovació dels lloguers, a causa d’un 
augment per part dels propietaris de fins al 40% del preu del contracte, i a aquests 
desnonaments silenciosos, dels quals es té coneixement per dades del Registre de la 
Propietat, s’afegeixen els desnonaments per execució judicial, per ocupació i 
impagament de la renda a causa de la baixada dels salaris i la voluntat d’especulació, 
que ha fet que el lloguer mitjà a la ciutat sigui de 821 euros i a Horta-Guinardó, de 952, 
quan el salari mínim se situa en 735 euros. 
 
Tot seguit, subratlla que la manca d’habitatge social (a Barcelona només n’hi ha un 
2%) fa perillar la permanència al barri d’algunes persones, que per ara continuen al 
barri només gràcies a la solidaritat de veïnes i veïns que diàriament defensen les 
seves cases amb els seus cossos i acompanyen emocionalment aquestes persones, 
que en alguns casos es plantegen el suïcidi com a única solució, com ha passat 
recentment a Madrid amb l’Alicia i com va passar al juny amb el Jordi a Cornellà. Tot 
seguit, menciona els 14 casos de l’octubre i el novembre de membres del veïnat 
amenaçats al barri (el Larry i els seus fills de 4 i 6 anys a Horta, en Carles i la seva 
família al Guinardó, la Vicky i els seus fills a Horta, la Yolanda i la seva família al Baix 
Guinardó, en Hilmar i els seus fills al Baix Guinardó, el John i la seva família al 
Guinardó, la família Alimov a la Vall d’Hebron amb un nadó de sis mesos, en Jason i la 
Zaskia al Camp de l’Arpa amb dos nens d’1 i 3 anys, l’Alexandra i la seva família al 
Baix Guinardó, la Suad i la seva família a Mare de Déu del Coll, la Rosario i la seva 
filla al Baix Guinardó, la Jessica i la seva família al Guinardó, la Gisela i els seus fills 
menors al Carmel i la Rosario, i en Roberto i els seus fills a Horta) i acusa la societat 
de béns Joan Canals S.A. amb sis blocs d’habitatges a Barcelona, dos al Carmel i a 
Montbau, amb més de 200 pisos i locals, d’actuar de manera mafiosa, fent mobbing a 
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persones d’edat avançada, dilatant la construcció, per ordre judicial, d’un ascensor per 
garantir-ne la mobilitat, augmentant els lloguers de manera desproporcionada amb una 
voluntat bàsicament especulativa, o cobrant les rendes en mà i sense rebut, com s’ha 
pogut constatar en alguns casos que estan al jutjat, en què, a més, reclama 
mensualitats impagades sense que el llogater pugui defensar-se, ja que no té 
justificant, amb l’única intenció que el jutge decreti el desnonament a canvi del no 
pagament d’un deute fictici. El seu grup reclama que s’obri una investigació a aquesta 
societat per evitar possibles delictes contra la hisenda pública, que l’Ajuntament 
procedeixi a l’expropiació dels pisos dels fons voltors procedents dels bancs rescatats 
amb més de 70.000 milions d’euros, que aquests s’afegeixin al parc d’habitatge de 
lloguer per crear una borsa que absorbeixi la llista d’espera de més de 35.000 
persones (2.000 en la llista d’emergència) que tenen pendent rebre un pis social a 
Barcelona, que es faci un estudi dels pisos buits a la ciutat i se sancioni els propietaris 
per impedir l’accés a l’habitatge, un dret garantit per la Constitució que tant lloen 
alguns grups de vegades, i que es prohibeixin els desnonaments, que han arribat al 
punt de màxima crueltat amb els desnonaments oberts, que, a més de provocar més 
estrès a les persones que els pateixen, impedeixen que les plataformes d’ajuda, com 
ara la PAH o 500×20, es mobilitzin per impedir-los. 
 
En darrer lloc, celebra que el Govern tingui en construcció 72 projectes d’habitatge 
social, amb més de 4.400 pisos, dels quals el 80% seran de lloguer públic i protegit, 
però lamenta que l’anunci d’aquests pisos s’hagi fet a sis mesos de les eleccions 
municipals, cosa que fa pensar, i pregunta quants d’aquests projectes es faran al 
Districte. 
 
El senyor Manuel Conde García, del GMDPPC, dona la benvinguda a la regidora i la 
felicita per la seva maternitat. 
 
Tot seguit, comenta quatre qüestions relacionades amb mobilitat: 
 
En primer lloc, assenyala que únicament el 12% dels barcelonins afirma que es 
desplaça ocasionalment amb bicicleta, de manera que l’ús d’aquesta continua sent 
minoritari. Per això, diversos sectors, entre els quals hi ha el seu grup, critiquen 
l’elevada inversió que fa el Govern municipal en la creació de carrils bici, ja que dels 
233 quilòmetres de carril bici, en els quals s’han invertit 32 milions d’euros, només es 
beneficiarà, i ocasionalment, el 12% dels habitants. Pregunta quants usuaris tenen 
diàriament els carrils bici dels carrers Marina, Sardenya, Camèlies (on s’han perdut 
90 aparcaments) i l’avinguda de l’Estatut. 
 
En segon lloc, remarca que, si bé el dia 7 es va anunciar que Barcelona serà la capital 
europea de la mobilitat urbana, les polítiques erràtiques del Govern de la senyora 
Colau estan espatllant la circulació a la ciutat. 
 
En tercer lloc, afirma que, després de dos anys de reunions amb veïnat i comerciants 
sobre la superilla en construcció a Horta, projecte que no té el vistiplau d’alguns, com 
ara del PP, una de les preocupacions veïnals principals és la pèrdua d’aparcaments. 
Assegura que l’actuació del Govern, que no ha fet la consulta veïnal que se li 
demanava, provocarà grans embussos als carrers Tajo i Lisboa i prop de la ronda de 
Dalt. 
 
En quart lloc, critica la proposta de restringir la circulació de les motos sense etiquetes 
mediambientals (el 40% del total), quan el fet que una moto tingui quinze anys no 
significa que contamini, i quan les 300.000 motos de Barcelona eviten congestions i un 
excés més gran de contaminació. 
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A continuació, posa de manifest que els darrers mesos han estat protagonitzats per 
activitats violentes de grafiters al transport públic, agressions a vigilants de seguretat i 
a usuaris (una dona embarassada va ser agredida en una estació de la línia 4), així 
com per l’augment de furts i robatoris, i critica el Govern per haver suprimit les 
patrulles mixtes de Guàrdia Urbana i Mossos al metro. 
 
Lamenta que l’Ajuntament justifiqui la seva manca d’actuació dient que no té 
competència en aquest tema i que s’ha de reclamar a TMB —recorda que la 
presidenta és la senyora Vidal— i a la presidenta de l’Àrea Metropolitana de Barcelona 
—la senyora Colau—, i que el conseller d’Interior, Miquel Buch, no es pronunciï sobre 
aquest problema, quan la inseguretat ha esdevingut el principal problema en sis 
districtes de la ciutat, entre els quals hi ha Horta-Guinardó, i demana que es deixin 
d’eludir responsabilitats. 
 
Subratlla que en diversos consells de barri de la Teixonera els veïns i veïnes han 
denunciat l’ocupació de l’edifici del número 37 del carrer Fulton i de la casa de 
l’avinguda de Can Baró, ocupada pel grup MULA (Masoveria Urbana per la Llar 
Alternativa), i que el Grup de BComú no ha resolt el problema de l’habitatge públic: a 
sis mesos de les eleccions i amb 100 solars buits, només ha fet 320 habitatges dels 
8.000 que va prometre, i ara diu que farà pisos als terrats d’equipaments públics. 
 
Per acabar, insisteix que el Govern municipal no assumeix cap responsabilitat, sinó 
que sempre culpa algú altre. Per exemple, dels problemes de seguretat culpa la 
Judicatura; dels problemes d’habitatge, la Generalitat; de la brutícia, els contractes, i 
dels presos, els jutges. 
 
La senyora Núria Carmona Cardoso, del GMDPSC-CP, dona la benvinguda a la 
regidora i expressa l’opinió del seu grup que el fet que un govern als consells de barri i 
a les audiències públiques sovint presenti disculpes, excuses i ajornaments en lloc de 
respostes i solucions és senyal que alguna cosa greu està passant. 
 
Tot seguit, posa alguns exemples de problemes pendents de resoldre: 
 
- Cobriment de la ronda de Dalt: les obres estan fora de termini i, malgrat les 
sol·licituds, no hi ha hagut cap reunió amb el veïnat, amb la comissió de seguiment per 
explicar com estan evolucionant les obres i quines són les previsions. 
 
- Presència d’amiant (element cancerigen) al barri de Can Baró: si bé el Grup 
Municipal del PSC va presentar al Plenari del Consell Municipal una declaració 
institucional que instava l’Ajuntament a desamiantar fins al 2032, tal com marca la 
directiva europea, la solució del Govern municipal continua sent la de tapar-lo i no la 
de treure’l. 
 
- Reclamació veïnal perquè Can Safont esdevingui un equipament per al barri de Sant 
Genís: els veïns i veïnes tenen idees i projectes sobre el seu ús futur i el seu grup vol 
saber quina valoració es fa de la intervenció dels mediadors, en què ha consistit i a 
quines conclusions s’ha arribat, així com una avaluació dels resultats i el pressupost, ja 
que el veïnat ha manifestat la impressió que els mediadors han estat més al costat 
dels ocupes que d’ells. 
 
- Pla de barris: pregunta al Govern si realment considera que un taller solidari per fer 
magdalenes és una acció per al Pla de barris, per molt que la causa el justifiqui, i si 
pensa que l’existència del centre de neonatologia avançada de la Vall d’Hebron ha de 
dependre d’això. Demana que es revisin els criteris que s’apliquen i el rigor i la 
solvència de les accions plantejades. 
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- Obres al Mercat de la Vall d’Hebron – Teixonera: es farà una festa per sortir del pas, 
però no hi ha ni ascensor, ni supermercat, ni hort urbà, ni la urbanització de l’entorn ni 
el cobriment de la ronda. 
 
- El Carmel: és un barri oblidat que cal recuperar a través d’un veïnat que continua 
reclamant el més elemental, que les escales i l’ascensor funcionin bé —almenys el 
Govern va reaccionar, després de mesos d’inacció, gràcies a una proposta del PSC 
que recollia la reclamació veïnal. 
 
- Neteja i aparcament: cada vegada estan pitjor i s’ha arribat al punt que aquestes 
demandes elementals semblen utopies inabastables. 
 
- La Font del Gos: hi continuen els pegats i la manca de solucions, per exemple pel 
que fa al camp de futbol. 
 
- La Font d’en Fargas: continuen reclamant l’arranjament de la plaça que hi dona nom; 
d’altra banda, hi ha aparegut un tanatori privat —pregunta què significa el que va 
expressar el Govern al Consell de Barri que serà «petitet, bufó i de proximitat». 
 
- Mobbing immobiliari als carrers Doctor Letamendi i Mont-Ral: el Govern només s’hi 
ha preocupat arran de la denúncia que va fer el PSC. Celebra aquesta preocupació, 
però subratlla que també cal ocupar-se’n, perquè hi ha autèntics drames i urgències 
socials, situacions familiars i personals molt crítiques. Pregunta si s’han activat els 
Serveis Socials i s’hi ha fet alguna cosa o bé es pensa que amb la intervenció de 
l’Oficina de l’Habitatge, que el seu grup aplaudeix, n’hi ha prou. 
 
- La Teixonera: no té mercat ni Pla de barris i, en canvi, té un hort que ha costat 
30.000 euros. 
 
- Vall d’Hebron: cal escoltar la demanda d’equipaments públics a Can Travi. 
 
- Montbau: hi reclamen accessibilitat i un semàfor, que se solucioni el problema del llac 
i que acabin les obres del carrer Harmonia (primer es va dir que acabarien al 
setembre; després, al novembre; després, a finals d’any, i ara, al gener). 
 
- Escoles del Baix Guinardó: reivindiquen la construcció del poliesportiu en un solar 
destinat a usos públics que es va projectar fa anys, i ara, a final de mandat, i després 
de totes les converses que han mantingut, els diuen que no serà possible. 
 
Clou la intervenció manifestant sorpresa pel fet que l’informe de la regidora no hagi 
parlat del pla d’acció de la Guàrdia Urbana i del treball que s’està fent amb la policia de 
proximitat. 
 
El senyor Ricard Farin Sanz, del GMDERC-AM, dona la benvinguda a la regidora i la 
felicita pel repte de ser mare. Tot seguit, denuncia que a l’Estat espanyol hi continua 
havent presos i preses polítiques (nou persones preses per ser un govern que va fer 
possible un referèndum on tothom podia opinar i, el que és més greu encara, una 
presidenta del Parlament simplement per permetre un debat parlamentari); subratlla 
que calen polítiques feministes a tot arreu per fer realitat el «ni una menys», i remarca 
que el feixisme se’l combat arreu. En aquest sentit, demana al PP i a C’s que 
reflexionin sobre el seguidisme que fan d’ells mateixos i del feixisme, i posa èmfasi en 
el lema «no passaran». 
 
Dit això, critica les abundants inauguracions que segur que hi haurà els propers mesos 
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únicament perquè al maig hi ha eleccions, i pregunta qui es responsabilitzarà del 
desviament del 100% del casal de barri Llobregós, que va fer que el barri de Can Baró 
es quedés sense la reforma del casal de barri Pirineu. 
 
Assenyala que la inauguració del dia 22 de desembre del Mercat de la Vall d’Hebron 
en realitat no és una inauguració, ja que les obres continuaran després d’aquest dia, i 
compara aquest fet amb la inauguració de la plaça de les Glòries que va fer l’alcalde 
Trias quan més de mitja plaça continuava en obres. 
 
Posa de manifest que, si bé s’ha dit que les obres del carrer Harmonia acabaran a 
finals d’any, a l’última reunió que es va fer amb el veïnat se’ls va dir que acabarien al 
gener. Demana als membres del Govern que no es contradiguin i expressa dubtes 
respecte a la data de finalització real d’aquestes obres. 
 
Puntualitza que la superilla d’Horta en realitat és una mera plataforma única i subratlla 
que a la ronda de Dalt calen pressupost, pla d’etapes i consens veïnal, així com deixar 
de fer el que el Govern ha estat fent durant tot el mandat, especialment al principi, 
quan va provocar que totes les entitats veïnals dels barris nord del Districte es 
revoltessin, amb tota la raó. Remarca que el Govern va trencar el consens, a més, 
amb la poca vergonya de presumir de ser el primer govern que hi ha aportat molts 
diners (hi ha aportat 15 milions d’euros en quatre anys, quan l’any passat en va gastar 
18 per renovar parquímetres). 
 
Critica la total manca de transparència i de rendiment de comptes del Pla de barris, 
que ha esdevingut el calaix desastre més gran de la història, i pregunta quin és el 
pressupost executat i quines accions s’estan fent i amb quin pressupost, ja que el 
veïnat continua sense saber-ne res. 
 
Respecte als concursos públics que hi ha en marxa, considera increïble que, després 
d’un procés llarg de molts mesos de feina i concursos de projectes, es prevegi un any 
més per acabar de fer el projecte. 
 
Conclou que al Govern se li està acabant el temps i continua venent fum. 
 
El senyor Nicolás Ortiz Cuevas, del GMDC’s, dona les gràcies als veïns i veïnes que 
assisteixen al Ple i dona la benvinguda a la regidora. 
 
Tot seguit, posa èmfasi en la necessitat de preservar entre tots i per davant de tot la 
convivència als barris com a valor fonamental de respecte i civisme, independentment 
de les diferències, una actitud que ha de ser una prioritat política i una tasca exercida 
entre tots. En aquest sentit, demana al senyor Farin que no digui feixista a tothom que 
no pensi com ell. 
 
Felicita les persones que van organitzar els actes del 25N, Dia Internacional per a 
l’Eliminació de la Violència contra les Dones, i el Consell de les Persones amb 
Discapacitat pels actes organitzats el Dia Internacional de les Persones amb 
Discapacitat, i celebra la inauguració de l’ampliació del CEM Horta, equipament de 
referència a Horta-Guinardó. Espera que el proper pas sigui la piscina descoberta, una 
reclamació veïnal històrica. 
 
Demana que es presti més atenció a la promoció de l’esport i al manteniment de les 
instal·lacions esportives, i recorda que els diaris van publicar la notícia que els clubs 
esportius suspenen l’alcaldessa Colau i es queixen de la retirada de subvencions, 
l’escassa promoció, el desinterès pels esdeveniments esportius i el fet que els ajuts de 
l’Ajuntament siguin pocs i arribin tard, coses que perjudiquen el Districte, amb 
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nombrosos clubs esportius. Denuncia també la manca d’espais esportius i els 
problemes que hi ha en algunes instal·lacions, com ara el camp de futbol de Sant 
Genís, el CEM de Vall d’Hebron – Teixonera i el Velòdrom. 
 
Subratlla que, si bé el mandat va començar amb la promesa d’impulsar la participació 
ciutadana, es van contractar empreses per dinamitzar sessions, es van omplir les 
reunions amb post-its i es va prometre un retorn dels resultats, la participació veïnal és 
mínima (per exemple, a la darrera sessió de l’Audiència Pública només van assistir 
20 veïnes i veïns) i no hi ha hagut cap retorn de res, amb la qual cosa la sensació és 
que totes les iniciatives han servit per a ben poc. El seu grup entén que el problema és 
la gestió del Govern i el veïnat també té aquesta percepció i se sent frustrat, com 
demostra el fet que els temes es repeteixin en successius consells de barri perquè els 
problemes triguen molt a solucionar-se. 
 
Concreta que s’ha causat frustració, per exemple, al veïns i veïnes de la Font del Gos, 
als quals al llarg del mandat se’ls han presentat tres projectes de reforma del barri i al 
final només veuran una intervenció mínima que suposarà un pegat a les greus 
carències de tota mena que pateixen, i amb un pressupost molt inferior a l’inicial; als 
veïns i veïnes del Turó de la Rovira, que continuen amb l’angoixa de no saber què 
passarà amb els seus habitatges, amb afectacions urbanístiques greus, fet que se 
suma a l’incivisme que pateixen (a més, s’han assabentat per la premsa que hi haurà 
un concurs d’idees per decidir el seu futur); al veïnat de la Clota, on els plans 
urbanístics continuen sense executar-se; al veïnat que s’ha queixat de la nova xarxa 
d’autobús, ja desplegada gairebé sense cap modificació respecte del pla inicial i sense 
tenir en compte aquestes queixes, i en el cas de projectes com el de la reforma del 
carrer Harmonia, amb molts problemes d’execució, amb l’empresa constructora i amb 
retards, o el de la reforma del Mercat de la Vall d’Hebron – Teixonera, amb molts 
mesos de retard i sense data de finalització coneguda —recorda que l’economia del 
Districte es basa sobretot en el mercat de proximitat. 
 
Conclou que el problema de fons és un problema de gestió del Govern, que no té un 
projecte de districte ni un projecte integral per a cada barri, sinó que es limita a 
gestionar només per al dia a dia i es veu superat pels problemes. 
 
El senyor Gonzalo Puelles García, del GMDDemòcrata, recorda els presos polítics i els 
exiliats, que es troben en aquestes situacions per defensar els drets de tothom d’una 
manera pacífica i conjunta amb tota la ciutadania. 
 
Tot seguit, dona la benvinguda a la regidora i li diu que poques coses han canviat des 
de la darrera vegada que va assistir al Plenari. 
 
Comenta que, si bé s’ha dit que l’ascensor inclinat finalitzarà al desembre, no se sap 
quan es posarà en funcionament, i els darrers mesos hi ha hagut problemes 
d’accessibilitat per la manca d’ascensors, d’escales mecàniques i de resposta per part 
del Govern del Districte. 
 
Subratlla que en un primer moment es va dir que les obres del carrer Harmonia, unes 
obres que ja van ser trossejades en un inici, acabarien al setembre, i ara, al desembre, 
es diu al veïnat que acabaran al gener, però tothom dubta de quan acabaran realment. 
 
Assenyala que ni la urbanització del Mercat de la Vall d’Hebron ni l’ascensor no s’han 
fet tal com es presentaven al fulletó, i que l’espai de la Bòbila, que hauria de ser un 
punt d’unió amb la part baixa de Teixonera i el mercat, està tancat i barrat. D’altra 
banda, observa que a pocs mesos d’acabar el mandat, es farà un concurs d’idees 
sobre la Bòbila, que havia de ser un punt neuràlgic del Pla de barris de Teixonera, i 
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esmenta el concurs d’idees de la rambla del Carmel, amb idees que no es 
materialitzaran en un projecte i seran definides i aprovades fins al març del 2019. 
Sobre el concurs que s’ha fet del Parc dels Tres Turons, critica que no tingui 
representació del territori. Concreta que, si bé sí que té representació veïnal, no en té 
dels veïns i veïnes del Turó de la Rovira, de les persones afectades urbanísticament, i 
subratlla que parlar i fer participar és també escoltar la gent que pensa diferent. Critica 
que, a sis mesos del final del mandat, es comencin a fer concursos com si s’haguessin 
acabat les oportunitats i les idees. 
 
En darrer lloc, subratlla que les diferències entre el mandat anterior i aquest és que 
durant aquest no s’ha fet cap habitatge públic ni cap escola al Districte i s’han trencat 
consensos que hi havia entre veïnat i grups polítics sobre la ronda de Dalt: primer es 
van endarrerir, no es van engegar els projectes i les obres que s’havien de fer, i, quan 
s’ha fet, s’ha fet d’una manera parcial. Per tot això, el seu grup entén que el Districte, 
objectivament, es troba en pitjors condicions que abans de començar el mandat. 
 
La regidora del Districte afirma que comparteix totalment les preocupacions respecte 
de l’habitatge a la ciutat, un dels àmbits on més ha treballat el seu grup al llarg del 
mandat, forçant totes les competències (les pròpies, les de la Generalitat i les de 
l’Estat) i arribant fins on es pot i més enllà. Concreta que es deixaran iniciats molts 
habitatges protegits que es desenvoluparan independentment de qui governi i que, a 
partir d’ara, tota nova promoció a Barcelona haurà de reservar obligatòriament un 
30% d’habitatge protegit, una mesura que no existeix enlloc de l’Estat i que apropa 
Barcelona a altres ciutats europees que tenen lleis més normals d’habitatge. 
 
Diu al Sr. Conde que la culpa dels problemes d’habitatge és, en primer lloc, del Govern 
del PP i de la seva llei d’arrendaments urbans: mentre no es canviï, molta gent haurà 
d’abandonar casa seva a causa dels processos de revisió del lloguer a l’alça que 
s’estan produint a tota la ciutat. 
 
Pel que fa al cas de mobbing que s’ha esmentat, diu que el Govern en pren nota i 
recorda que ara el mobbing es pot denunciar a les oficines d’habitatge i es pot 
perseguir amb totes les eines legals i tot el pes de la llei i de l’Administració, cosa que 
demostra que el Govern actua. 
 
Subratlla que el discurs catastrofista sobre mobilitat no té cap mena de credibilitat, ja 
que, en allunyar-se de la visió reduïda i de picabaralla política que es produeix sovint 
en el si de l’Ajuntament, es reben suports tan importants com el fet que Barcelona serà 
la ciutat a partir de la qual es pensarà la mobilitat urbana del futur, i ciutats molt 
innovadores pel que fa a mobilitat han posat en valor els carrils bici, la nova xarxa 
d’autobús i les superilles. 
 
Informa que el pressupost de seguretat al metro ha passat de 17 milions d’euros a 25, i 
comenta que aquesta és només una de les mesures que s’han implementat perquè hi 
hagi més implicació tant dels cossos de seguretat com de la Judicatura. 
 
Pel que fa a l’amiant, explica que s’estan seguint estrictament les indicacions dels 
experts de la Generalitat, de l’òrgan de salut pública, que preveu quines han de ser les 
actuacions. 
 
Per acabar, remarca que els processos dels concursos i l’execució de projectes són 
llargs i cal complir els terminis establerts, i recorda que els concursos, en què hi ha 
garantida la participació veïnal, són obligatoris per la Llei d’arquitectura. 
 
El senyor Melenchon pregunta si l’Ajuntament ha calculat els pisos de protecció oficial 
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que s’han perdut per a la ciutadania des de l’aprovació de la seva mesura estrella de la 
legislatura, la del 30% d’habitatge protegit, que incloïa una moratòria per evitar que els 
constructors aprofitessin per iniciar les obres abans de l’entrada en vigor de la llei, i 
que el PSC i ERC van eliminar una hora abans de la votació. 
 
A continuació, convida la Sra. Vidal a agafar el V23 des de l’origen fins al final per 
descobrir que el trajecte dura més que el temps màxim d’ús del bitllet, de manera que 
cal pagar dues vegades. 
 
Per acabar, denuncia l’excessiva despesa en dietes que suposen aquests plens, que 
no serveixen per a res, ja que tota decisió aquí aprovada ha de passar pel Plenari de 
l’Ajuntament, i recorda que la CUP Horta-Guinardó no cobra aquestes dietes ni 
participa d’aquesta estafa als votants, motiu pel qual decideix abandonar la sessió. 
 
El senyor Conde pregunta què se sap de la casa del número 37 del carrer Plutó 
(abans, per error, ha parlat del carrer Fulton) i de la de l’avinguda de Can Baró, si 
continuen ocupades i quines actuacions s’hi han fet. 
 
Tot seguit, subratlla que no hi ha presos polítics, sinó polítics presos com a 
conseqüència dels seus actes. 
 
D’altra banda, celebra la posada en marxa al gener del 2019 de la policia de barri, una 
figura que el seu grup havia reclamat en l’àmbit de Barcelona en nombroses ocasions, 
però els governs successius n’havien fet cas omís. 
 
En darrer lloc, pregunta per l’estat de comptes del Parc Güell, quan serà accessible 
l’estació de Maragall de la línia 4 i quan es farà la rehabilitació del Palau d’Alfarràs, de 
la qual ni el seu grup ni el veïnat saben res. 
 
La senyora Carmona agraeix el suport de tots els grups polítics (també del Govern) a 
la proposta que ha presentat el seu grup a nivell d’Ajuntament sobre la necessitat de 
millorar l’enllumenat dels carrers (cada vegada més foscos, cosa que dona lloc a 
problemes de convivència), així com de dur a terme una renovació integral als carrers i 
als barris del Districte i de la ciutat. 
 
Tot seguit, acusa el Govern de generar expectatives als veïns i a les veïnes des de 
principis de mandat i, després, no actuar i donar solució als problemes. 
 
D’altra banda, comenta que, en un moment en què han augmentat els delictes, els 
furts i la sensació d’intranquil·litat, el Grup de BComú ha presentat una policia de 
proximitat sense nous agents i amb una Guàrdia Urbana, en què aquest grup mai ha 
confiat, amb manca d’agents i recursos, sobretot durant el torn de nit; uniformes 
d’hivern que arriben tard; queixes sobre les mides i la funcionalitat dels nous cotxes; 
desmantellament dels antiavalots; qüestionament continu de la seva feina, i casernes 
inundades per la pluja. Critica que ara que finalitza el mandat, el Govern faci un altre 
exercici de trilerisme canviant agents de lloc, demanant voluntaris o abusant de les 
hores extres, únicament per poder-se fer la foto, però en realitat no hi ha cap millora ni 
cap agent nou i el que hi haurà seran centenars de places que quedaran sense cobrir 
per les més de 200 prejubilacions que hi haurà properament. 
 
El senyor Farin diu al senyor Ortiz que ell no diu feixista qui pensa diferent, sinó que és 
el seu grup qui titlla altres de nazis i de colpistes per fer un referèndum. Afegeix que 
C’s hi hauria de reflexionar i deixar de mentir descaradament. 
 
A continuació, diu al PP que l’exemple més clar que no són polítics presos sinó presos 
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i preses polítiques és Jordi Cuixart: president d’Òmnium, no polític, que està a la presó 
per dissoldre una manifestació, una mostra més d’un estat demofòbic. 
 
Pel que fa als comentaris de la regidora sobre la durada dels processos, diu que això 
ho haurien d’haver tingut en compte, per exemple, abans de prometre 8.000 pisos 
(recorda que n’han fet poc més de 700), i subratlla que el seu grup des de l’inici del 
mandat ha insistit que no es pot prometre allò que no es pot fer ni es pot mentir a la 
gent. 
 
Retreu al Govern que després d’una sol·licitud veïnal es comprometés a presentar al 
Consell de Barri dades sobre els beneficis que el Parc Güell repercuteix al barri de 
Can Baró, i que després, al Consell de Barri, digués que no les tenia, i li demana que 
compleixi amb les seves obligacions. 
 
En darrer lloc, demana que es repensin les aules d’extensió universitària que es fan al 
Districte aplicant-hi perspectives de gènere, d’edat, etc. Comenta que va assistir a una 
sessió d’aquestes aules en què la següent persona més jove després d’ell tenia 
quaranta anys més que ell. 
 
El senyor Ortiz subratlla que el mandat acabarà sense que el Govern hagi fet cap 
actuació pública en habitatge i sense haver constituït la taula sectorial d’habitatge que 
es va aprovar a iniciativa del seu grup. Demana al Grup de BComú que reflexioni 
sobre això i sobre tots els problemes que s’han posat de manifest pel que fa a aquesta 
qüestió, com ara el mobbing que pateixen alguns veïns i veïnes. 
 
Observa que la mobilitat hauria de ser una prioritat a Horta-Guinardó, atesa la seva 
configuració, amb barris dispersos i grans pendents, però continuen les queixes sobre 
el transport, sobretot arran de la implantació de la nova xarxa d’autobús, que cal 
modificar perquè esdevingui eficient i funcional i, per tant, connecti de manera eficaç 
els barris. Indica que la xarxa actual requereix molts transbordaments i, a més, les 
freqüències de pas són molt irregulars i no és un sistema eficient ni competitiu amb el 
metro. 
 
El seu grup entén que el problema principal és la manca d’un pla integral de mobilitat 
de districte: el que es veu és que d’una banda s’ha desplegat la nova xarxa d’autobús, 
d’altra banda s’han modificat els recorreguts dels busos de barri (encara n’hi ha que no 
són accessibles), i d’altra banda s’han implementat carrils bici sense consens veïnal i 
s’han eliminat centenars de places d’aparcament, però sense un model integral de 
mobilitat, més enllà de la necessitat de complir uns objectius polítics a nivell municipal. 
 
El senyor Puelles diu a la regidora que, tenint en compte que el Districte té sòl públic i 
que l’Ajuntament de Barcelona té capacitat d’inversió, en lloc de buscar els espais on 
no hi ha acord amb el veïnat, caldria estudiar i prioritzar les actuacions en què hi ha 
acords i disposar de dotació pressupostària per dur a terme habitatge públic. Entén 
que tots els grups estan disposats a assolir acords en aquest àmbit, però que els 
acords no arriben per culpa de la manca de voluntat de diàleg per part del Govern. 
 
Subratlla que els grups de l’oposició volen arribar a acords perquè hi hagi una 
biblioteca a la Vall d’Hebron, perquè les obres al casal Pirineus continuïn endavant, pel 
casal de la gent gran del Guinardó i perquè la ronda de Dalt realment sigui un procés 
participat i no sigui només una dotació pressupostària de 15 milions d’euros, ja que no 
és un import suficient per considerar-la una obra de ciutat. 
 
Per acabar, observa que quan el Govern del Districte parla de molts milions d’euros, 
sempre parla de mobilitat, i comenta que, si bé això és positiu, també cal parlar 
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d’habitatge, de les urbanitzacions, del Palau d’Alfarràs —no hi ha dotació 
pressupostària per evitar que caigui— i de totes les coses importants per al territori. 
 
La regidora del Districte demana a la senyora Carmona que no frivolitzi amb qüestions 
tan importants com l’habitatge o la seguretat, i subratlla que el Govern de BComú està 
fent més que cap altra administració per l’habitatge a la ciutat. Per exemple, està 
quadruplicant pressupostos d’habitatge quan la Generalitat no està impulsant 
polítiques públiques d’habitatge. 
 
D’altra banda, posa de manifest que s’ha endarrerit el tràmit de la modificació del 30% 
i insisteix que no es pot frivolitzar amb aquestes qüestions, menys encara quan la 
ultradreta avança amb orgull i sense complexos i quan, consegüentment, tots els grups 
municipals han de treballar per parar-li els peus al feixisme i per la cohesió social dels 
barris. Subratlla que l’acció política hauria d’estar destinada sobretot a això i no a una 
petita picabaralla política que no interessa ningú. 
 
 
D) Part d’impuls i control 
 
a) Proposicions/declaracions de grup 
 
Del Consell de barri de Montbau 
 
7. - Recollir, fruit del procés participatiu i la implicació ciutadana, la proposta que 
resulti millor valorada, per a dotar Montbau de mitjans mecànics (escales, 
rampes o ascensors), i així solucionar en lo possible els actuals problemes 
d’accessibilitat del barri. On, necessàriament, haurà d’incloure’s la solució o 
solucions tècniques escollides, el seu cost i possibles terminis d’execució. 
 
- Definir i concretar en un document el compromís pressupostari suficient que 
asseguri la realització dels treballs necessaris per aplicar la solució escollida, 
consensuant amb les entitats veïnals i totes les forces polítiques un calendari 
d’etapes per a la seva execució, que parteixi amb la presa de possessió del 
govern municipal sorgit després de les eleccions de maig de 2019 i que asseguri 
un termini màxim per a l’acabament de l’obra ni superior als 4 anys d’aquella 
legislatura. 
 
El senyor Toni Mateo explica que aquesta proposició és conseqüència del que va 
passar a la sessió del Plenari del maig, en què es va presentar una proposició que no 
coincidia exactament amb el que havia sortit al Consell de Barri, i es va votar la 
proposició que s’havia discutit a la Junta de Portaveus. Entén que, de la mateixa 
manera que a l’octubre del 2017 es van actualitzar les Normes de participació 
ciutadana, ara caldria actualitzar el Reglament orgànic municipal per tal que reculli la 
nova fórmula per elevar les respostes dels consells de barri al Plenari. Assenyala que 
el ROM s’ha modificat vuit cops en divuit anys, el darrer cop al febrer per acceptar el 
vot remot i l’assistència telemàtica (en benefici de la regidora) i remarca que per evitar 
que sigui un grup o un altre qui elevi a la Junta de Portaveus una proposta d’un consell 
de barri, caldria modificar el ROM perquè qui l’elevés fos un representant del consell 
de barri. 
 
A continuació, indica que la proposició que es presenta avui és una ampliació i 
especificació de la que es va presentar al maig, i posa èmfasi en tres qüestions que 
influeixen especialment en l’accessibilitat a Montbau: en primer lloc, és un barri 
residencial petit entre grans equipaments de ciutat, cosa que genera una gran pressió 
pel que fa a població flotant i trànsit rodat; en segon lloc, no forma part del Pla de 
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barris i, per tant, no pot gaudir d’aquest reforç econòmic i social, tot i tenir rendes 
inferiors a les de barris que sí que en formen part; en tercer lloc, pateix un dèficit 
històric d’inversió. Pregunta quant s’ha invertit a Montbau, no només durant aquesta 
legislatura, sinó també durant les anteriors, i convida tothom a estudiar les dades de la 
inversió que s’hi ha fet els darrers vint anys respecte del pressupost municipal. 
 
Explicita que l’ampliació que es planteja respecte de la proposició del maig és que es 
faci una referència a la solució tècnica escollida, als costos i als terminis d’execució 
possibles, així com que es reculli un compromís pressupostari suficient i un pla 
d’etapes que justifiqui que això es desenvoluparà durant la propera legislatura. Amb 
aquest objectiu, es demana que avui tots els grups es comprometin, totalment i de 
manera clara, a defensar el projecte com si fos propi independentment de la posició 
que ocupin a partir del juny del 2019. 
 
Per acabar, posa de manifest que les conclusions del procés que està en marxa han 
de ser validades i referendades al Consell de Barri de Montbau del febrer, 
aproximadament, i al Plenari de Districte del març, de manera que es vol que això es 
presenti com a mesura de govern a partir del juny del 2019 i que tots els grups treballin 
perquè al final de la legislatura això es faci realitat i sigui un exemple de consens 
polític i social que serveixi d’inspiració a altres barris del Districte i de tota la ciutat pel 
que fa a les noves fórmules de participació que necessita Barcelona. 
 
El senyor Carlos Torrubiano Blanco, del GMDPPC, posa de manifest que el seu grup 
ha insistit en reiterades ocasions, tant en el mandat anterior com en aquest, en la 
necessitat d’invertir en accessibilitat als barris, i el 15 de maig va presentar una 
proposta al Plenari per realitzar un pla d’accessibilitat específic en el qual es definissin 
les inversions prioritàries per adequar els barris del Districte. Per això, vota a favor de 
la proposta del barri de Montbau. 
 
D’altra banda, comenta que la participació es demostra donant al veïnat l’opció 
d’expressar la seva opinió i respectant-los. 
 
El senyor Luis Fernando García Egea, del GMDPSC-CP, expressa el vot favorable del 
seu grup, que, preocupat per la situació de Montbau, fa seva la proposta que presenta 
l’Associació de Veïns, que vol concretar la proposta aprovada al maig, a la qual 
s’afegeix la necessitat de concretar un calendari i un pressupost, així com el 
compromís de tots els grups de tirar endavant el projecte durant el proper mandat —
espera que sota l’alcaldia de Jaume Collboni—, un afegit fruit de la desconfiança de 
l’Associació de Veïns de Montbau vers la capacitat del Govern de complir els seus 
compromisos. Tot seguit, qualifica la proposta de molt sòlida, molt solvent, treballada, 
contrastada, raonable i definida a partir d’un procés participatiu compartit. 
 
El senyor Ricard Farin Sanz, del GMDERC-AM, manifesta el vot favorable del seu 
grup, que considera imprescindible, sobretot a barris amb les característiques de 
Montbau, garantir el dret a la mobilitat i l’accessibilitat —des d’una perspectiva 
republicana, aquesta garantia és la base per poder garantir l’accés a la resta de 
drets— i entén que és de sentit comú demanar el calendari i el pressupost, i es 
planteja una manera de treballar republicana. 
 
El senyor Nicolás Ortiz Cuevas, del GMDC’s, expressa el vot favorable del seu grup, 
que tampoc no entén que Montbau no formi part del Pla de barris, sempre donarà 
suport a qualsevol iniciativa relacionada amb la millora de l’accessibilitat i està d’acord 
que per solucionar grans qüestions pendents a Horta-Guinardó i tirar endavant 
projectes de districte que vagin més enllà del partit que governi i dels quatre anys de 
legislatura cal un ampli consens entre el Govern, els grups polítics i les entitats socials. 
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El senyor Gonzalo Puelles García, del GMDDemòcrata, manifesta el vot favorable del 
seu grup, que entén que aquesta iniciativa demostra que on no arriba l’Administració, 
pren partit el teixit social, prenen partit els veïns i veïnes, i, en aquest cas, inicien una 
acció que finalment aconsegueix el consens de tots els grups. 
 
D’altra banda, demana que en els processos futurs hi hagi concreció, dotació 
pressupostària i seguiment. 
 
El senyor Joan Cela Ollé, conseller adscrit al barri de Montbau, celebra que tothom hi 
estigui d’acord —posa de manifest que quan es va aprovar la proposta del Guinardó 
no va ser així—; remarca que Montbau és un dels primers barris que ha utilitzat el 
Reglament de participació aprovat el 2017; felicita l’Associació de Veïns i també els 
veïns i les veïnes, i expressa el vot favorable del Grup de BComú, que està molt 
d’acord amb el projecte. 
 
El senyor Mateo manifesta el desig que el suport unànime que ha rebut la proposta 
serveixi perquè realment tiri endavant en els termes en què ha estat aprovada. 
 
El president agraeix la intervenció del senyor Mateo, així com el compromís de l’entitat 
que representa. 
 
S’aprova per unanimitat. 
 
 
Del grup municipal Demòcrata 
 
8. Suport als presos polítics Jordi Sànchez, Jordi Turull, Joaquim Forn i Josep 
Rull 
 
La senyora Susanna Porcar Portela, del GMDDemòcrata, llegeix els atesos de la 
proposició i la mateixa proposició: 
 
«Manifestem que els presos polítics Jordi Turull, Jordi Sànchez, Joaquim Forn i Josep 
Rull han iniciat una vaga de fam per denunciar el bloqueig que el Tribunal 
Constitucional està imposant a l’accés al Tribunal Europeu de Drets Humans. La 
duresa que comporta aquesta acció demostra la fermesa de les conviccions tant d’en 
Turull, d’en Sànchez, d’en Forn com d’en Rull, com de la resta de presos i exiliats, i 
confirma el seu compromís amb la lluita pacífica. Aquesta acció excepcional i 
extraordinària torna a situar amb més força el focus sobre l’arbitrarietat de la justícia 
espanyola, que està instruint una causa política amb arguments falsos atemptant 
contra drets fonamentals com la presumpció d’innocència o el dret a un procés judicial 
amb garanties. 
 
»Des del Partit Demòcrata reiterem la nostra solidaritat amb aquesta vaga de fam que 
denuncia les traves del Tribunal Constitucional que està posant per endarrerir l’accés 
al Tribunal Europeu de Drets Humans. Tal com han expressat en Turull, en Sànchez, 
en Forn i en Rull, aquesta acció pacífica no es fa contra ningú sinó a favor de remoure 
consciències i voluntats. No es busca cap tracte de favor, ni tan sols una resolució 
positiva dels recursos, sinó demanar que es respectin els seus drets. 
 
»Per aquest motiu, proposem que el Consell Municipal d’Horta-Guinardó acordi: 
 
»Primer. Donar ple suport a la decisió dels presos polítics Sànchez, Turull, Forn i Rull 
de denunciar l’actuació del Tribunal Constitucional que amb la seva manera de 
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procedir davant dels recursos d’empara presentats pels presos polítics evita l’accés de 
les seves peticions als tribunals europeus internacionals. 
 
»Segon. Donar suport a totes les accions judicials impulsades pels nostres presos 
polítics per tal d’aconseguir que es revisi una presó provisional totalment injusta. 
 
»Tercer. Exigir al Tribunal Constitucional que resolgui tots els recursos d’empara 
presentats pels presos polítics. 
 
»Quart. Notificar aquest acord al Govern de la Generalitat, al Parlament de Catalunya, 
al Congrés dels Diputats, al Senat, al Parlament Europeu, a Amnistia Internacional, a 
l’Oficina de l’Alt Comissionat de l’ONU pels Drets Humans, i també donar trasllat 
d’aquesta moció al Tribunal Constitucional.» 
 
El senyor Manuel Conde García, del GMDPPC, expressa el vot contrari del seu grup, 
que entén que la proposició recull una realitat que no existeix, ja que parla de presos 
polítics quan a Espanya, un estat democràtic, no hi ha presos polítics, sinó polítics 
presos o colpistes empresonats cautelarment per presumptes delictes greus de 
rebel·lió, sedició i malversació de fons, i tampoc no hi ha exiliats, sinó fugits i covards 
que no assumeixen les seves responsabilitats jurídiques. 
 
El president pren la paraula per demanar a tothom moderació en les expressions que 
es fan servir en aquests debats. 
 
El senyor Conde reprèn la intervenció per dir que la Constitució, que el 6 de desembre 
va complir quaranta anys i que representa el punt d’unió de tots els espanyols, 
continua sent el millor mur de contenció contra els enemics de la llibertat i el 
nacionalisme excloent, i que no és casualitat que els polítics presos o colpistes recorrin 
al xantatge emocional, ja que així és com funciona el populisme. 
 
D’altra banda, llegeix l’article 1.1 de la Constitució: «Espanya es constitueix en un 
Estat social i democràtic de Dret, que propugna com a valors superiors del seu 
ordenament jurídic la llibertat, la justícia, la igualtat i el pluralisme polític». 
 
La senyora Núria Carmona Cardoso, del GMDPSC-CP, expressa el vot contrari del 
seu grup, que respecta la vaga de fam que realitzen alguns dels polítics presos 
provisionalment per la causa oberta pel Tribunal Suprem com a decisió personal, però 
no hi pot donar suport com a gest polític, i entén que recórrer a formes de pressió no 
és el més efectiu i que el que cal fer ara és dialogar i treballar pel bé dels catalans i les 
catalanes. 
 
D’altra banda, el seu grup respecta les decisions judicials, tot i que pot estar en 
desacord en aspectes com la presó provisional, i confia en els tribunals i que aquests 
faran la tasca que el sistema democràtic els té encomanada amb la major diligència. 
 
Per acabar, posa de manifest que dins del bloc independentista hi ha diferents 
matisos, com demostra, per exemple, que el senyor Tardà hagi dit que aquesta vaga 
de fam és molt lloable però innecessària.  
 
El senyor Ricard Farin Sanz, del GMDERC-AM, subratlla que la Constitució també 
parla de drets d’habitatge i drets laborals, però el PP ni els esmenta i, en canvi, aquest 
grup parla de pluralisme polític quan Casado i Rivera aposten per il·legalitzar partits 
democràtics com ERC o el Partit Demòcrata. 
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D’altra banda, diu al PSC, que ha parlat del bloc independentista, que va ser el bloc 
monàrquic del 155 qui va votar en contra que aquesta proposició pogués ser 
declaració institucional, però segur que si la declaració institucional parlés de presos 
polítics a Veneçuela, tots tres grups serien els primers a signar-la i aplaudir-la. 
Demana reflexió sobre aquest punt i remarca que presos polítics ho són a tot arreu. 
 
En darrer lloc, subratlla que el que reclama aquesta proposició és que el Tribunal 
Constitucional deixi de fer política i de retardar els recursos dels presos i les preses, i 
que l’única esperança és que hi hagi justícia fora, ja que l’Estat espanyol no vol 
justícia, sinó únicament venjança. 
 
(Aplaudiments.) 
 
El senyor Nicolás Ortiz Cuevas, del GMDC’s, posa de manifest que la justícia 
espanyola està instruint una causa judicial sobre uns representants públics acusats de 
cometre, presumptament i en espera del judici, uns fets molt greus contra el sistema 
democràtic, la Constitució i l’Estatut de Catalunya, un atac a la convivència entre els 
catalans, a la llibertat i a la igualtat entre tots els espanyols, i, d’altra banda, subratlla 
que els polítics han de rebre davant la justícia i les institucions penitenciàries el mateix 
tracte que qualsevol altre ciutadà, sense cap privilegi i sense pressionar el Tribunal 
Constitucional amb una decisió personal amb la pretensió de desprestigiar la tasca de 
la justícia i soscavar-ne la legitimitat democràtica, una actitud totalment inacceptable. 
 
Pels motius exposats, el seu grup vota en contra de la proposició. 
 
El senyor Víctor Valls Andrés, del GMDBComú-E, expressa el vot favorable del seu 
grup, que entén que, malgrat la importància que tenen les paraules, avui l’objectiu no 
és discutir si són presos polítics o polítics presos, ni si és a quatre als que s’ha de 
reconèixer l’estat injust de presó preventiva o si s’ha de fer extensiu a la resta de 
presos i preses que estan en presó preventiva de manera injusta per aquests 
processos, com ho han estat altres persones davant la defensa d’altres drets, com ara 
el dret dels treballadors i les treballadores, sinó que la proposició, que té sentit de 
declaració institucional, vol parlar de situacions injustes que cal superar. 
 
La senyora Porcar agraeix el suport de BComú i ERC i confirma que avui no es 
pretenia parlar d’ideologies, sinó de drets, concretament dels drets d’unes persones 
injustament empresonades de les quals només es demana que es resolguin els 
recursos presentats, tal com permeten la justícia, la tutela judicial efectiva i els drets 
fonamentals. 
 
D’altra banda, diu al senyor Conde que, com a advocat, sap com funcionen els 
terminis i que el Tribunal Constitucional no està actuant sota el marc del dret 
processal. 
 
S’aprova. 
 
 
Del grup municipal de C’s 
 
9. Pla de millora de la seguretat ciutadana i del civisme en el Districte 
 
El senyor Nicolás Ortiz Cuevas, del GMDC’s, indica que l’objectiu de la proposició és 
donar suport i recursos a la feina que fan al Districte els agents dels cossos de 
seguretat (Mossos d’Esquadra, que actualment reclamen millores laborals, i Guàrdia 
Urbana), i en cap cas pretén estigmatitzar el Districte com un districte conflictiu, sinó 
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simplement reforçar la seguretat ciutadana, que els darrers anys ha disminuït una 
mica. 
 
Dit això, llegeix la proposició: 
 
«La seguretat ciutadana, la convivència i el civisme constitueixen elements essencials 
per al gaudi del nostre entorn per part dels veïns i el desenvolupament de les activitats 
als barris. Segons l’última enquesta de Serveis Municipals feta pública per 
l’Ajuntament, la principal preocupació dels veïns és la inseguretat. Semblants resultats 
ofereix l’enquesta de victimització, que reflecteix un augment de la percepció tant de la 
inseguretat com de l’incivisme. Tots els valors de les enquestes empitjoren respecte a 
anys anteriors: el 91% dels enquestats creu que la seguretat segueix igual o pitjor, i 
prop d’un 70% creu que la policia pot fer poca cosa. 
 
»En moltes ocasions, la manca de trucades a la Guàrdia Urbana és a causa que els 
veïns creuen que la manca d’efectius fa que no aparegui cap patrulla. A més, aquests 
indicadors són valorats pels veïns en els diferents espais de participació, on es 
reprodueixen les queixes sobre la creixent inseguretat als carrers i l’increment de 
l’incivisme a l’espai públic. Tot això es confirma amb les darreres informacions que 
indiquen que en l’últim any a la ciutat de Barcelona s’ha produït un increment en el 
nombre de denúncies presentades del 19%, en oposició a l’estancament o la 
disminució de denúncies en altres grans ciutats. 
 
»La seguretat és un dels valors essencials per a la convivència i, davant la pèrdua de 
la sensació de seguretat i civisme tant a Barcelona com respecte a altres ciutats, cal 
prendre mesures polítiques. Per això, fem la proposició següent: 
 
»Primer. Que s’estableixin, per part del Govern, els plans i les mesures necessaris que 
garanteixin i incrementin la prevenció, la seguretat ciutadana i el civisme al nostre 
districte. 
 
»Segon. Elaborar un informe exhaustiu, i que sigui lliurat als grups municipals en un 
termini no superior a un mes, que inclogui el nombre d’efectius policials que tenim 
adscrits actualment a Horta-Guinardó i per torns; els criteris utilitzats per decidir quants 
agents s’assignen a cada un dels districtes, i quins són els criteris per decidir el tipus 
d’operativa i presència al carrer. Que s’incloguin en l’informe esmentat els detalls del 
proper desplegament de la policia de barri al nostre districte i les mesures que portaran 
a terme en matèria de prevenció. 
 
»Tercer. Emprendre les accions necessàries per augmentar el nombre d’efectius 
policials assignats a Horta-Guinardó. I, com a conseqüència, dotar d’una major 
presència d’agents als carrers. 
 
»Quart. Elaborar noves campanyes per a la prevenció de conductes incíviques que 
permetin millorar la percepció de seguretat i convivència als nostres barris.» 
 
El senyor Manuel Conde García, del GMDPPC, expressa el vot favorable del seu grup, 
convençut que cal un nou conveni de seguretat pública entre Guàrdia Urbana i Mossos 
d’Esquadra; que, quan hi ha poca policia als carrers, els únics que se senten segurs 
són els delinqüents, i que l’increment del 19% dels delictes representa una xacra greu 
provocada per la gestió de BComú. 
 
La senyora Núria Carmona Cardoso, del GMDPSC-CP, expressa el vot favorable del 
seu grup, que entén que cal definir un model de prevenció i seguretat per a la ciutat 
amb voluntat política, lideratge i una aposta institucional per més i millors recursos i 
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dotacions, mantenir el personal, els recursos i les funcions dels antiavalots, i treballar 
per un nou conveni dels Mossos i de la Guàrdia Urbana que en garanteixi la vigència 
davant les noves realitats i necessitats dels districtes i de la ciutat, els nous fenòmens i 
tipologies delictives, així com la necessitat d’actuar amb proximitat al territori, des 
d’una vocació preventiva i comunitària, i no a base de voluntariat. Subratlla que la 
policia de proximitat ha de ser alguna cosa més que un eslògan sense el suport de cap 
recurs afegit, sense més agents que cobreixin el territori i movent efectius d’un indret a 
un altre deixant zones descobertes o exercint la sobreexplotació laboral a través 
d’hores extres. 
 
El senyor Xavi Reig Robledo, del GMDERC-AM, manifesta el vot favorable del seu 
grup, que coincideix, malgrat la distància ideològica que separa el seu grup del grup 
proposant, que la prevenció, la millora de la convivència i el civisme han de ser 
prioritats tant del Govern municipal com del Districte, i que la percepció general de 
veïns i veïnes, comerciants, entitats i associacions és que la prevenció, la convivència i 
el civisme són clarament millorables i no s’estan treballant prou durant aquest mandat. 
 
El senyor Gonzalo Puelles García, del GMDDemòcrata, expressa el vot favorable del 
seu grup, que ha impulsat mesures similars i que demana el suport del Govern del 
Districte a la proposició del Grup de C’s i a la Guàrdia Urbana, la policia de proximitat, 
els esforços de la qual cal reconèixer. 
 
Tot seguit, indica que, si bé el Districte és segur, davant fets com que en una 
audiència pública uns veïns i veïnes que hi participen per queixar-se de problemes de 
seguretat demanin no quedar gravats ni registrats ni que surtin els seus noms, com va 
passar a la darrera sessió de l’Audiència Publica, celebrada al Casal de la Font d’en 
Fargues, per un problema de convivència amb un narcohabitatge, cal reflexionar i 
aplicar mesures contundents. 
 
El senyor Víctor Valls Andrés, conseller de Seguretat i Prevenció, exposa, davant del 
relat, una mica catastrofista, del grup proposant, que durant aquest mandat s’ha 
reforçat el nombre d’agents de la Guàrdia Urbana amb 319 noves places, el límit 
permès per la llei estatal sobre la contractació d’aquest personal, i titlla el PP 
d’hipòcrita per demanar més policia i, alhora, no facilitar que l’Ajuntament pugui 
contractar-la. 
 
D’altra banda, informa el senyor Puelles que, en relació amb el que es va exposar a 
l’Audiència Pública, hi ha hagut 3 detinguts gràcies a un treball conjunt amb Mossos 
d’Esquadra, amb els quals el Govern s’informa de les actuacions que cal fer, que 
s’intenten fer de la millor manera possible, i assenyala que també s’actua al territori 
amb sistemes de prevenció: els agents cívics segueixen al barri per controlar aquestes 
qüestions i enguany, com s’ha fet els darrers dos anys, també s’incrementarà el 
nombre d’hores. 
 
Per acabar, expressa l’abstenció del GMDBComú-E. 
 
El senyor Ortiz diu al senyor Reig que, independentment de les diferències 
ideològiques, els seus grups han de treballar conjuntament per assolir l’objectiu 
compartit de millorar la seguretat, la convivència i el civisme a Horta-Guinardó, i 
s’adreça al senyor Valls per lamentar que, un cop més, BComú culpi dels problemes 
altres administracions quan l’únic que vol la proposició és evitar que la situació continuï 
empitjorant. 
 
S’aprova. 
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Del grup municipal d’ERC-AM 
 
10. Instar al govern del Districte d’Horta-Guinardó a que defensi davant de TMB i 
del mateix govern municipal les següents actuacions: 
- Que la nova línia V25 cobreixi el CAP Pare Claret 
- Allargar la línia 39 per a que comenci al carrer de Pedrell. 
- Creuament de les V19 i V23 per a que donin servei a tot el barri de Can Baró 
- Fer que l’H6 passi pel lateral de la Ronda Guinardó 
- Que el bus 24 doni servei al CAP Manso 
- Definició o redefinició de noves línies de bus de barri per donar servei a les 
mancances que deixa la implementació de la nova xarxa. 
 
El senyor Ricard Farin Sanz, del GMDERC-AM, posa de manifest que, si bé la nova 
xarxa d’autobús és efectiva pel que fa a les validacions i l’augment de passatgers, hi 
ha mancances en la implementació que cal solucionar per garantir el dret a la mobilitat 
i a l’accessibilitat i, consegüentment, a la resta de drets. Subratlla que no hi pot haver 
ciutadans i ciutadanes del Districte que no tinguin garantits aquests drets i per això es 
demana que TMB incorpori almenys les peticions veïnals que recull la proposició, que 
enuncia, i, en cas de no incorporar-ne alguna, que ho justifiqui amb dades i estudis. 
D’altra banda, comenta que cal treballar conjuntament amb els barris per garantir 
aquestes i altres millores en la implementació de la xarxa. 
 
El senyor Manuel Conde García, del GMDPPC, expressa el vot favorable del seu grup, 
conscient que als barris hi continua havent problemes relacionats amb la xarxa 
ortogonal, com ara la supressió d’algunes parades, la no contraprestació als barris de 
muntanya, la freqüència de pas d’algunes línies, com ara la D40, la més lenta de la 
ciutat, i la 39, o el fet que l’avinguda Mare de Déu de Montserrat tingui dos autobusos 
menys que fa deu anys. 
 
El senyor Luis Fernando García Egea, del GMDPSC-CP, expressa el vot favorable del 
seu grup, que entén que la proposició posa de manifest que una bona idea es pot 
malmetre després de passar per les mans d’un govern que abusa dels fets consumats, 
no escolta i fa cas omís de les rèpliques veïnals. 
 
Tot seguit, assenyala que la implementació de la nova xarxa d’autobús presenta 
mancances i deficiències en alguns punts i zones crítiques que deixa sense cobertura, 
i veïns i veïnes de barris com ara la Font d’en Fargues, la Teixonera, Can Baró o el 
Carmel fa temps que reclamen al Govern rectificacions en trajectes i parades que 
farien més útils algunes línies. 
 
Per acabar, demana que es repensi tota la xarxa, sobretot als barris que per la seva 
orografia i el seu perfil tenen necessitats especials, i afirma que no existeix un model 
de mobilitat a la ciutat. 
 
El senyor Javier Edrosa Pérez, del GMDC’s, manifesta el vot favorable del seu grup, 
que coincideix que el desplegament de la nova xarxa d’autobús ha deixat sense 
serveis importants algunes zones del Districte i demana que s’elabori un pla, amb la 
participació de les entitats veïnals i comercials, per avaluar les carències i buscar les 
solucions que garanteixin el dret a la mobilitat de tots els ciutadans d’Horta-Guinardó, 
així com un estudi dels autobusos de barri, que es va dir al veïnat que es faria un cop 
implantada la xarxa ortogonal. 
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El senyor Gonzalo Puelles García, del GMDDemòcrata, expressa el vot favorable del 
seu grup, que avui presenta un prec que recull les mancances de la implantació de la 
nova xarxa d’autobús al Districte. 
 
El senyor Fernando Marín Blanco, conseller de Mobilitat, recorda que la xarxa ve de 
mandats anteriors i el Grup de BComú l’ha implantat perquè era importantíssim fer el 
dibuix total d’una nova xarxa i un sistema de mobilitat total a Barcelona, amb l’objectiu 
de garantir el dret a la mobilitat a tota la ciutat i a tota la ciutadania, sobretot tenint en 
compte els barris de muntanya. 
 
Assegura que el Govern és conscient que queda molt per fer i per millorar i que el seu 
compromís era, una vegada implementada la xarxa, estudiar i refer els busos de barri, 
una qüestió especialment important per als barris amb una orografia especial, i recollir 
totes les impressions, consultes, demandes i desitjos per millorar la xarxa: a partir de 
l’estudi, la valoració i la revisió total, s’aconseguirà una mobilitat més sostenible, que 
no només està relacionada amb els cotxes, sinó també amb un sistema de transport 
públic de qualitat. 
 
Tot seguit, expressa l’abstenció del GMDBComú-E. 
 
El senyor Farin agraeix els vots favorables i observa que també existeixen les 
avaluacions ex-ante, abans de l’aplicació d’una política pública. En aquest cas, cal 
garantir el dret a la mobilitat i a l’accessibilitat també mentre no es fa l’avaluació i 
s’implementen les modificacions necessàries. 
 
El senyor Jordi Carrió Sabater, en representació de l’ Associació de Veïns i Veïnes 
Joan Maragall del Guinardó, celebra l’acabament de la xarxa ortogonal, però s’afegeix 
a la proposta del creuament de les línies V19 i V23, que permetria comunicar tant el 
barri de Can Baró amb tota una sèrie de serveis públics, com el barri del Guinardó 
amb la plaça Sanllehy i altres zones. D’altra banda, s’afegeix a la demanda de millora 
dels busos de barri (fa anys que es reclama el canvi de recorregut del 117, que fa unes 
voltes innecessàries i deixa de comunicar serveis tan primaris com l’hospital, on hi ha 
la majoria dels metges especialistes), així com d’altres línies i, sobretot, la millora de 
les freqüències i la regularitat dels autobusos. Entén que potser caldria que 
l’Ajuntament dissenyés un nou sistema de control de la regularitat dels autobusos que, 
entre altres coses, evités que coincidissin dos autobusos de la mateixa línia. 
 
S’aprova. 
 
Del grup municipal del PSC 
 
11. Posar en marxa, convocar i reunir a la major brevetat possible una taula de 

treball amb la participació de representants de l’AVV del Parc de la Vall 

d’Hebron, dels diferents grups polítics municipals i de sectors públics implicats 

com ara Habitatge, Educació, Urbanisme i Salut per tal de definir de manera 

consensuada una proposta que identifiqui i assigni una ubicació per una 

promoció d’habitatge dotacional i diferents equipaments públics com ara un 

CAP, una biblioteca i un Institut de Secundària a l’entorn del sector conegut com 

a Can Travi (carrers Avinguda Cardenal Vidal i Barraquer, Berruguete i Jorge 

Manrique).  

 
La senyora Núria Carmona Cardoso, del GMDPSC-CP, exposa que a la reunió 
celebrada a la seu de la Regidoria d’Habitatge de l’Ajuntament de Barcelona el 23 de 
novembre amb els representants de l’Associació del Parc de la Vall d’Hebron i els 
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grups polítics municipals de l’oposició es va acordar iniciar un nou procés sobre la 
base del diàleg i el consens tot constituint una taula de treball amb la participació de 
tots els agents i sectors implicats per tal de definir plegats el caràcter i la ubicació de 
diferents equipaments públics a l’entorn del sector conegut com Can Travi, atès que a 
la sessió d’octubre de la comissió de l’Ajuntament de Barcelona el Govern municipal 
havia acceptat l’estudi de la proposta que el PSC va plantejar com a prec en el sentit 
d’impulsar els canvis de planejament urbanístic necessaris. Per això, el seu grup 
presenta aquesta proposició, que enuncia. 
 
El senyor Manuel Conde García, del GMDPPC, expressa el vot favorable del seu grup, 
que considera imprescindible que els grups polítics participin activament en tota mena 
de taules de treball. 
 
El senyor Ricard Farin Sanz, del GMDERC-AM, manifesta el vot favorable del seu 
grup, que entén, però, igual que l’Associació de Veïns, que la taula no ha de ser 
només sobre l’espai de Can Travi, sinó sobre tot el barri, ja que el Parc de la Vall 
d’Hebron necessita una intervenció pública i una transformació profundes per garantir 
que el barri continuï sent un barri i que garanteixi els drets i els equipaments bàsics. 
 
D’altra banda, pregunta si el terme «sectors públics» de l’enunciat de la proposició fa 
referència només a departaments de l’Ajuntament o també de la Generalitat, que 
considera que caldria incloure, ja que entén que per avançar cal que tots els actors 
implicats s’hi sumin i consensuïn posicions. 
 
El senyor Javier Edrosa Pérez, del GMDC’s, subratlla que, tal com ha quedat palès en 
comissions i consells de barri, el veïnat no ha rebut prou informació sobre el projecte 
de l’entorn de Can Travi ni hi ha pogut participar, ja que el Govern, que presumeix de 
promoure la participació ciutadana, ha tornat a actuar d’esquena al veïnat. 
 
Afegeix que aquesta proposta va ser retirada de l’ordre del dia d’una comissió de 
l’Ajuntament per manca de consens amb els grups polítics i remarca que és el moment 
que tots els agents implicats es posin d’acord, sense excuses ni més retards, motiu pel 
qual el seu grup vota a favor de la proposició. 
 
El senyor Gonzalo Puelles García, del GMDDemòcrata, expressa el vot favorable del 
seu grup, que en moltes ocasions ha defensat al Plenari la posició del barri de la Vall 
d’Hebron, que vol un procés participat, i critica que sovint el Govern es limiti a fer un 
informe a correcuita just abans de presentar mesures importants que afecten el barri. 
 
D’altra banda, demana al Districte que lideri aquest procés i que quan entri en 
contradicció amb altres òrgans districtuals com ara el Consell d’Educació, d’alguna 
manera reculli la voluntat veïnal de preservar els seus espais. 
 
El senyor Víctor Valls Andrés, conseller adscrit al barri de la Vall d’Hebron, diu que el 
PSC, que acostuma a anar a remolc del Govern, avui planteja una proposta que va fer 
ell mateix a la taula on el Govern es va reunir amb el veïnat de la Vall d’Hebron, i que 
va ser recollida pel Govern perquè l’Associació de Veïns va manifestar el desig de 
posar en comú la visió de tots els equipaments necessaris a la Vall d’Hebron, com 
expressava el Grup d’ERC, no pas com ha expressat la portaveu del PSC, que sembla 
que hagi volgut dir que en la mateixa cruïlla hagin d’anar quatre equipaments diferents. 
 
A continuació, comenta que, si bé serà difícil reunir tots els actors que es demanen a 
la taula, perquè no tots pertanyen a la mateixa administració, es requerirà a les parts 
de l’Administració municipal (consorcis de Salut i d’Educació) que hi siguin per poder 
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definir amb temps i amb la cura necessària els equipaments que necessita la Vall 
d’Hebron. 
 
Per acabar, indica que, atès que va ser el Govern qui va fer aquesta proposta, d’acord 
amb l’Associació de Veïns, donarà suport a la proposició. 
 
La senyora Carmona celebra el suport unànime a la proposició, que en part es 
presenta atesa la manca de voluntat de diàleg, consens i cessions per part del Govern 
amb l’Associació de Veïns (la comissió de seguiment del barri només serveix per 
discutir decisions ja preses pel Govern sense opció de negociar), i insisteix que a 
l’octubre el Govern (concretament, la regidora Janet Sanz) va acceptar l’estudi de la 
proposta que el PSC va plantejar en el sentit d’impulsar els canvis de planejament 
urbanístic necessaris. Per això, vol saber què ha fet el Govern després de la reunió a 
Habitatge i quantes vegades ha parlat amb el veïnat sobre si hi estan d’acord, què 
faran, amb quin calendari i quin pressupost, etc., ja que veïnes i veïns, que volen 
l’institut, els pisos dotacionals, el CAP i la biblioteca, entre altres equipaments, no han 
rebut cap informació. Subratlla que cal una taula de treball que doni lloc a acords i 
consensos. 
 
El senyor Manuel Pérez Herena, de l’Associació de Veïns del Parc de la Vall d’Hebron, 
celebra que finalment hi hagi hagut un canvi en un procés que va estar viciat des del 
començament i que per fi aquest tema entri en la via de la comissió de seguiment del 
consell de barri, que és el lloc on s’ha d’informar i fer participar els barris. 
 
Comenta que més enllà d’assenyalar culpables (qui vulgui pot visionar els consells de 
barri per veure quina posició han tingut en tot moment els diferents grups i l’Associació 
de Veïns respecte del tema), cal posar-se a treballar de seguida per donar resposta a 
l’elevada demanda dotacional que hi ha a la ciutat, i el veïnat està disposat a parlar 
sobre aquesta demanda i sobre els espais del Parc de la Vall d’Hebron. 
 
D’altra banda, subratlla que els veïns i veïnes encara esperen una reunió, molts cops 
promesa, amb el Consorci d’Educació en què es demostri la viabilitat i la necessitat de 
l’institut, així com el grau d’afectació a altres barris. 
 
El senyor Xavier Aguado, de l’Associació de Veïns d’Horta, manifesta el desig, pel que 
fa a l’institut, sobre el qual hi havia una aprovació inicial del Consorci (del qual 
l’Ajuntament forma part amb un 60%) i un calendari aprovat, que això no signifiqui un 
retard en el calendari i en l’aprovació que s’havia fet, ni tampoc en els acords del 
Consorci. 
 
El senyor Valls reconeix que encara no s’ha fet la reunió amb el Consorci d’Educació 
que es va acordar a la seu de l’Institut Municipal de l’Habitatge, però observa que 
l’escenari que és té ara al davant és una taula on s’ha de parlar de tots aquests 
equipaments (institut, habitatges dotacionals, biblioteca...) que el Govern té la voluntat 
de portar al barri i que permetrà resoldre molts dels dubtes que encara es tenen sobre 
les necessitats del barri. Puntualitza, però, que el fet que ara es posi en marxa aquesta 
taula no significa que fins ara no s’hagi informat sobre el tema ni s’hagi debatut: als 
consells de barri ha estat debatut àmpliament, però fins ara totes aquestes necessitats 
han anat arribant d’una manera descoordinada. 
 
S’aprova per unanimitat. 
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Del grup municipal del PP 
 
12. Que es convoqui a tots els partits polítics representats en el Consell a totes 
les reunions dels processos participatius del Districte. 

 
El senyor Carlos Torrubiano Blanco, del GMDPPC, expressa l’opinió del seu grup que 
el Govern hauria de dedicar més temps del que dedica en l’informe de la regidora a 
informar sobre qüestions com ara la reforma del Mercat de la Vall d’Hebron – 
Teixonera, les obres a escales mecàniques, els accessos a l’estació de metro El Coll – 
La Teixonera o la reurbanització de l’avinguda Elies Pagès, entre moltes altres, i critica 
que el Govern d’una banda digui que promou la participació i, de l’altra, no hagi 
convocat els grups de l’oposició a cap de les reunions que s’han fet sobre els plans de 
barri de la Teixonera i Sant Genís (onze reunions i set, respectivament), de les quals 
només poden tenir coneixement a través de les associacions veïnals i, parcialment, a 
través de les actes. Critica també que el Govern parli d’inversions que després no es 
fan o s’ajornen i que parli d’accessibilitat però després no abordi el problema en 
conjunt. 
 
Pels motius exposats, el seu grup presenta aquesta proposició, que enuncia. 
 
El senyor Luis Fernando García Egea, del GMDPSC-CP, expressa el vot favorable del 
seu grup, que no espera, però, que el Govern doni compliment a la proposició, ja que 
els grups de l’oposició li fan nosa. 
 
D’altra banda, qualifica els processos participatius que organitza BComú de teatre buit 
de contingut i, fins i tot, buit de veïnes i veïns, que marxen avorrits i decebuts o que 
simplement no hi van, farts de tant de fum i de tants jocs d’artifici. Subratlla que els 
processos participatius i grups impulsors del Govern han esdevingut maniobres de 
distracció, una eina per entretenir el personal i avorrir-lo dilatant els processos i 
marejant la perdiu tant que «la perdiu del Districte ha mort per sobredosi de 
Biodramina». 
 
El senyor Xavi Reig Robledo, del GMDERC-AM, manifesta el vot favorable del seu 
grup, que entén que s’hauria de donar als processos participatius més importants que 
es produeixen a Horta- Guinardó la importància que realment tenen i, atès que haurien 
de ser projectes transversals de millora dels barris en tots els àmbits, hi haurien de 
poder participar tots els grups municipals o, com a mínim, aquests haurien de rebre 
informació en reunions periòdiques sobre el seu grau d’aplicació. D’altra banda, 
observa que s’estan aprofitant aquests processos participatius per a suposades grans 
inversions en aquest mandat a la Teixonera i Sant Genís per incloure-hi partides que 
haurien de ser imputades al pressupost general del Districte. 
 
El senyor Javier Edrosa Pérez, del GMDC’s, subratlla que els grups han estat exclosos 
dels processos participatius des del començament del mandat i n’han anat tenint 
coneixement a través del veïnat, que mostrava sorpresa davant aquesta exclusió, i que 
la informació facilitada pel Govern sempre ha estat escassa i ha arribat tard (de 
vegades, amb els projectes ja realitzats). Per això, i amb la convicció que els grups de 
l’oposició, representants del veïnat, haurien de ser convocats a aquestes reunions, el 
seu grup vota a favor de la proposició. 
 
El senyor Gonzalo Puelles García, del GMDDemòcrata, expressa el vot favorable del 
seu grup, que coincideix que l’oposició rep poca informació i participa poc (per 
exemple, no tenen cabuda en accions molt importants com ara el Pla de barris). 
 



 

30 
 

El senyor Pau Gonzàlez Val, conseller tècnic, expressa el vot contrari del Grup de 
BComú, que considera que per a cada procés s’han de convocar els actors clau, com 
ha fet el Govern fins ara i com continuarà fent, i que hi ha processos participatius que 
requereixen la participació dels grups municipals com a legítims representants de la 
ciutadania —en aquests han estat convocats i ho continuaran sent, encara que no tots 
assisteixin després a totes les convocatòries— i d’altres que no. 
 
D’altra banda, manifesta sorpresa pel fet que grups municipals que han governat al 
Districte, sobretot el Grup Municipal Demòcrata, abans CiU, i el PSC, demanin coses 
que ells no feien quan governaven (no convocaven els grups municipals a tots els 
processos). 
 
Per acabar, subratlla que els processos participatius són una cosa molt més seriosa de 
com els grups de l’oposició, que parlen de «sobredosi de Biodramina», se l’estan 
prenent. 
 
El senyor Torrubiano dona les gràcies als partits de l’oposició pel suport unànime a la 
proposició i fa notar als membres del Govern que tothom coincideix excepte ells. 
D’altra banda, subratlla que per al Grup de BComú la participació consisteix a informar 
el veïnat i prou, una visió que el seu grup no comparteix. 
 
S’aprova. 
 
b) Proposicions amb contingut de declaració institucional 
 
No n’hi ha. 
 
c) Precs 
 
Del grup municipal Demòcrata 
 
13. Que el govern de Districte iniciï immediatament les negociacions per adquirir 
la finca de Can Safont o bé la cessió de la mateixa a llarg termini i es doti una 
partida pressupostària a tal efecte, per tal d’aconseguir un equipament pel barri 
de Sant Genís. 
 
El senyor Gonzalo Puelles García, del GMDDemòcrata, llegeix el prec: 
 
«Atès que els veïns de Sant Genís han manifestat reiteradament les mancances 
d’equipaments en el seu barri, especialment un espai per a joves que serveixi per 
dinamitzar aquest col·lectiu; atès que la valoració general del Pla de barris és que no 
ha cobert les demandes dels veïns quant a inversió en el territori; atès que 
properament es produirà la recuperació de l’espai i el propietari tornarà a tenir 
disposició de la propietat, demanem: Que el Govern de Districte iniciï immediatament 
les negociacions per adquirir la finca de Can Safont o bé la seva cessió a llarg termini 
per tal d’aconseguir un equipament per al barri de Sant Genís.» 
 
El senyor Joan Cela Ollé, conseller adscrit al barri de Sant Genís dels Agudells, respon 
que si fos pel Grup Municipal Demòcrata, el Govern ho compraria tot, però, tanmateix, 
el prec s’accepta, atès que s’ha transaccionat la inclusió de la paraula «cessió», que 
és en el que es treballa: des del juny s’han tingut converses (telefòniques i presencials) 
amb el propietari, s’ha estat testimoni al judici i fa uns dies es va fer una reunió amb 
els propietaris i altres agents per mirar de fer projectes per al barri. 
 
S’accepta. 
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14. – Que amb participació activa de les entitats i dels ciutadans del nostre 
districte mitjançant els diferents òrgans de participacions com comissions de 
seguiment, consells de barri i audiències públiques es recullin i es treballin de 
forma individualitzada propostes que es materialitzen amb una implantació, a 
molt curt termini, de nous recorreguts i nous bussos barris que millorin les 
connexions existents dels nostre veïns i veïnes amb serveis bàsics de districte i 
de ciutat. 
 
- Que es recullin les peticions expressades per veïns i veïnes de la Font d’en 
Fargues, per tal que el bus 39 no finalitzi a la Plaça Catalana sinó que continuï el 
seu recorregut pel barri de la Font d’en Fargues com feia l’anterior recorregut de 
la línia, abans de la implantació de l’última fase de la Xarxa bus. 
 
La senyora Susanna Porcar Portela, del GMDDemòcrata, llegeix el prec: 
 
«Atès que la implantació final de la nova xarxa de bus al nostre districte ha implicat 
que molts dels recorreguts i connexions habituals s’hagin vist modificats; atès que 
canvis com els del bus 55 o 39 deixen punts del districte sense busos pròxims i 
impliquen que recorreguts que abans es feien amb un únic bus ara s’hagin de fer amb 
dos o fins i tot amb tres canvis d’autobús, i que molts usuaris no tinguin bus proper als 
seus domicilis; atès que fa temps que al nostre districte existeixen peticions de 
diferents consells de barri i audiències per tal de fer un nou plantejament de busos de 
barri, amb nous recorreguts, i fins i tot la implantació de noves línies que apropin els 
nostres barris a serveis bàsics com hospitals, centres d’atenció primària, serveis 
educatius, etcètera, metro, entre d’altres, sol·licitem el següent prec: Que amb la 
participació activa de les entitats i dels ciutadans del nostre districte mitjançant els 
diferents òrgans de participació com comissions de seguiment, consells de barri i 
audiències públiques es recullin i es treballin de forma individualitzada propostes que 
es materialitzin amb una implantació, a molt curt termini, de nous recorreguts i nous 
busos de barri que millorin les connexions existents dels nostres veïns i veïnes. I, en 
segon lloc, que es recullin les peticions expressades per veïns de la Font d’en Fargues 
per tal que el bus 39 no finalitzi a la plaça Catalana, sinó que continuï el seu recorregut 
per la Font d’en Fargues.» 
 
El senyor Fernando Marín Blanco, conseller de Mobilitat, assenyala que BComú ja 
preveia la implantació de la xarxa (fonamental), acabar-la de dibuixar i, a partir d’aquí, 
modificar els recorreguts, en cas necessari, per adaptar-los a les necessitats del 
veïnat, que ha de poder arribar a punts essencials com hospitals, serveis socials, 
centres educatius o estacions de metro, amb l’objectiu d’evitar l’ús massiu i impertinent 
del vehicle particular que de vegades defensa el PP i d’implantar el servei de transport 
públic, un servei de qualitat. 
 
Dit això, indica que el prec s’accepta. 
 
El senyor Jordi Carrió Sabater intervé per dir que cal reforçar les millores de la xarxa. 
 
S’accepta. 
 
Del grup municipal de C’s 
 
15- Que el govern del Districte realitzi la detecció i avaluació de tots els punts on 
els pals de llum o qualsevol altre element fix en les voreres interfereixen en un 
itinerari de vianants adaptat segons la normativa municipal i la legislació 
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d’accessibilitat. 
- Que sigui una prioritat política i pressupostària la retirada d’aquests elements. 

 
El senyor Nicolás Ortiz Cuevas, del GMDC’s, posa de manifest que una de les 
barreres arquitectòniques més grans que hi continua havent als carrers d’Horta -  
Guinardó són els diferents pals i obstacles fixos de les voreres, unes voreres que, a 
més, sovint tenen una amplada inferior a la recomanada per diferents normatives 
d’accessibilitat, amb la qual cosa es dificulta molt el pas dels vianants. 
 
D’altra banda, subratlla que l’eliminació d’aquests elements ha estat una de les 
reclamacions veïnals més freqüents des de l’inici del mandat, però la resposta de 
l’Ajuntament ha estat que aquesta eliminació es produeix quan es fan projectes de 
renovació de carrers. 
 
Davant d’aquesta situació, el seu grup presenta aquest prec —que ha estat 
transaccionat amb el Govern—, que enuncia. 
 
El senyor Víctor Valls Andrés, conseller de Seguretat i Prevenció, explica que el 
Govern ha transaccionat el prec perquè en comparteix la diagnosi: entén que la ciutat 
encara requereix una actualització important pel que fa a la mobilitat a l’espai públic. 
Assegura que aquesta actualització, una feina titànica, continuarà sent una prioritat del 
Govern i, per tant, es continuarà avançant en aquestes millores de mobilitat, com ja 
s’ha fet, per exemple, al carrer Castillejos, on s’han fet adequacions per treure pals, 
sempre d’acord amb els prestadors dels serveis, que són els que fan ús dels pals i, per 
tant, els que els han de retirar. 
 
El senyor Lluís Cairell, de l’Associació de Veïns de la Teixonera, exposa que el veïnat, 
en assabentar-se de la intenció del Govern de fer un mural, va plantejar la possibilitat 
de treure els dos espais dels CAP, que donen tota la llum i que estan molestant les 
persones amb discapacitat, però el Govern va contestar que això ara no procedia i que 
ara es faria el mural, cosa que demostra que de vegades no es té en compte la 
logística de les persones discapacitades, sinó algun interès ocult, que, en aquest cas, 
els veïnat desconeix i aconsella a tothom que llegeixi la declaració institucional 
corresponent al punt 27 de l’ordre del dia del Consell, de suport a l’apoderament de les 
persones amb discapacitat. 
 
 
S’accepta. 
 
 
16. Que el govern del Districte es comprometi i promogui que la gestió de l’hort 
urbà del mercat de la Vall d’Hebron-Teixonera sigui realitzada per una entitat 
social de persones amb discapacitat tal i com s’havia anunciat en el projecte 
inicial. 
 
El senyor Javier Edrosa Pérez, del GMDC’s, exposa que el projecte de la reforma del 
Mercat de la Vall d’Hebron – Teixonera inclou la construcció d’un hort urbà de 
1.400 m2 a la coberta, una novetat en el disseny d’un mercat municipal qualificada pel 
veïnat com a tal, que tant a la presentació de la reforma com al llarg del mandat s’ha 
dit que seria gestionat per una entitat social de persones amb discapacitat amb 
l’objectiu de promoure l’ocupació d’aquest col·lectiu. Ara, però, han aparegut 
informacions que posen en dubte que aquesta gestió es dugui a terme de la manera 
com s’havia anunciat, cosa que preocupa el veïnat. Per això, el seu grup presenta 
aquest prec, que enuncia. 
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La senyora Elena Tarifa Herrero, consellera d’Ocupació, Comerç, Turisme i Altres 
Economies, confirma que el projecte de l’hort urbà a la coberta del Mercat de la Vall 
d’Hebron és un projecte molt innovador —el Districte n’està molt satisfet i espera que 
el barri també— i des d’un principi es va pensar que tingués un retorn social i un retorn 
als barris de l’entorn. 
 
Explica que es continua considerant com una possibilitat bastant viable que aquest 
hort sigui gestionat per una entitat social —en aquest cas, es faria un concurs públic—, 
però també s’està considerant la gestió cívica per part d’associacions del barri de la 
Teixonera, que han presentat un projecte d’aquest tipus. Atès que la gestió per part 
d’una entitat social no és l’única opció possible i que, consegüentment, el Govern no 
s’hi pot comprometre, no es pot acceptar el prec. 
 
El senyor Edrosa retreu al Govern que estigui anant en contra del que ha manifestat 
en nombroses ocasions (que la seva prioritat eren els contractes amb entitats socials) i 
observa que una entitat social pot treballar alhora l’hort per al veïnat i per al mercat. 
 
La senyora Tarifa subratlla que la gestió serà social tant si se n’encarreguen entitats 
del barri com si se n’encarrega una entitat social concreta que promogui l’ocupabilitat 
de persones amb discapacitat i subratlla que no hi ha cap contradicció en aquest 
sentit, però, com ha dit, el Govern no es pot comprometre amb una única opció. 
 
El senyor Lluís Cairell, de l’Associació de Veïns de la Teixonera, posa de manifest que 
de vegades diferents membres del Govern es contradiuen i subratlla que quan es va 
presentar el projecte, la regidora Laia Ortiz, tercera tinenta d’alcalde i presidenta de 
l’Institut Municipal de Persones amb Discapacitat, va dir que de la gestió 
s’encarregaria una cooperativa social de persones amb discapacitat, opció que el 
veïnat considera totalment encertada, ja que entén que aquestes persones, amb 
dificultats físiques i/o mentals, tenen molta més falta de treball que la resta. 
 
No s’accepta. 
 
 
Del grup municipal d’ERC-AM 
 
17. Que es posi la sortida del bus llançadora cap al Parc Güell a l’Hospital de 

Sant Pau en lloc d’Alfons X. 

  
El senyor Ricard Farin Sanz, del GMDERC-AM, posa de manifest la necessitat d’evitar 
la massificació turística als barris, així com les molèsties que puguin ocasionar els 
busos turístics, objectiu amb el qual el Govern ha proposat la implementació d’un bus 
llançadora per als turistes que vagi directament al Parc Güell des d’Alfons X. El seu 
grup, però, proposa que, abans de la implementació, s’estudiï la possibilitat de canviar 
l’inici del recorregut d’Alfons X a l’Hospital de Sant Pau, per evitar les molèsties al 
veïnat de l’entorn. 
 
La senyora Beatriz Martínez Alonso, consellera d’Ocupació, Comerç, Turisme i Altres 
Economies, assenyala que l’objectiu principal d’aquest bus llançadora és 
descongestionar els autobusos 24 i V19, i comunica que abans de decidir-ne la 
ubicació es van fer bastants estudis per valorar diferents opcions —entre les quals hi 
havia la que planteja aquest prec—, i l’única ubicació que permetia posar en marxa 
l’autobús abans de l’estiu era la d’Alfons X, que es va considerar adient atès que no 
tenia veïns al voltant, estava al costat del metro i les voreres eren molt amples. 
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Puntualitza, però, que, tal com es va comentar amb el veïnat, aquesta solució és una 
prova pilot per a aquest estiu que es fa amb la intenció de veure si és adient i funciona 
i, en cas contrari, estudiar altres ubicacions per al futur, de manera que el prec 
s’accepta. 
 
El senyor Farin entén que si això no es fa per a aquest estiu, el prec no s’accepta. 
 
La senyora Martínez diu que si es considera que això és no acceptar el prec, no 
s’accepta, però insisteix que es continuaran estudiant altres possibles ubicacions. 
 
El senyor Farin ho agraeix, com també agraeix la informació facilitada (fins ara 
desconeguda), però subratlla que l’Ajuntament hauria d’evitar actuar mitjançant 
l’assaig-error, ja que hi ha diners públics en joc. 
 
La senyora Martínez comenta que el fet que el contingut del prec en paper fos diferent 
del que ha presentat el senyor Farin oralment ha dificultat la resposta. 
 
No s’accepta. 
 
 
Del grup municipal del PSC 
 
18. Que el Govern del Districte, tal i com sol·licita el Partit Aprista Peruà i en 

atenció tant a la rellevància política i institucional del Sr. Víctor Raúl Haya de la 

Torre, així com al paper referencial que la seva figura destacada té entre els 

membres de la comunitat peruana resident a Barcelona, materialitzi en el termini 

més breu possible la petició traslladada per l’esmentada organització en el sentit 

d’erigir un bust en homenatge al seu fundador en l’espai de la plaça barcelonina 

que porta el seu nom. 

 
La senyora Núria Carmona Cardoso, del GMDPSC-CP, enuncia el prec i explicita que 
Víctor Raúl Haya de la Torre va ser president del Perú i fundador del Partit Aprista 
Peruà. 
 
El senyor Pau Gonzàlez Val, conseller tècnic, saluda el senyor Carlos Bambaren, 
membre del Partit Aprista Peruà a Catalunya, amb qui el Govern ha treballat durant 
l’últim any, tant per la col·locació de les plaques a la plaça Haya de la Torre —hi han 
treballat tant el partit com la societat civil i el Govern—, que encara no s’hi havien 
col·locat tot i que el nom es va posar fa anys, com per traslladar la sol·licitud del bust a 
l’òrgan competent, el Consell d’Art Públic (hi ha traslladat la sol·licitud dos cops). 
 
Tot seguit, assegura que, si bé l’aprovació de la col·locació d’aquest bust no depèn del 
Districte, motiu pel qual no es pot acceptar el prec, es continuarà treballant perquè 
aquesta sigui una realitat —celebra que el PSC s’hi uneixi—, i recorda que també es 
va donar suport a la idea de fer una festa per celebrar la col·locació de les plaques, tot 
i que al final no es va poder fer. 
 
La senyora Carmona no entén que no s’accepti el prec, sobretot tenint en compte que 
les despeses econòmiques anirien a càrrec del col·lectiu i que el bust no és un caprici 
particular de ningú, sinó una reivindicació justificada per la figura de la personalitat 
política i per l’ampli col·lectiu que dona suport a la iniciativa. Demana insistència per 
aconseguir que el bust tingui el lloc que tant mereix i que tant demanen els apristes. 
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El senyor Gonzàlez repeteix que el prec no es pot acceptar perquè el Govern del 
Districte no pot prendre la decisió sobre la col·locació del bust, però insisteix que el 
Govern fa un any que treballa perquè es materialitzi. 
 
El senyor Carlos Bambaren Huapaya dona les gràcies a l’Ajuntament, en nom del 
Partit Aprista Peruà, per haver donat el nom de Víctor Raúl Haya de la Torre a la plaça 
i per la col·locació de les plaques, però subratlla que, com ha dit la consellera 
Carmona, la petició del bust no és cap caprici, sinó un homenatge i un reconeixement 
a un home lluitador que va llegar una ideologia al Perú i que va ser perseguit pel seu 
pensament polític, deportat i empresonat. 
 
Posa de manifest que Víctor Raúl Haya de la Torre va ser president de l’Assemblea 
Constituent del 1978, de la qual va sorgir la Constitució que va tornar la democràcia al 
Perú, i és reconegut a tota Llatinoamèrica com el fundador del socialisme a tota la 
zona americana. Per això, demana que, si és possible, es reconsideri la petició de 
col·locar un bust seu, que, hi insisteix, no és cap caprici, sinó un reconeixement al 
pensador llatinoamericà més gran de l’últim segle. 
 
El senyor Gonzàlez demana la paraula. 
 
El president la hi dona, però comenta que caldria redefinir les intervencions dels precs 
o evitar fer debats en punts en què no s’hauria de fer debat. 
 
El senyor Gonzàlez agraeix la intervenció del senyor Bambaren i subratlla que, tal com 
li ha dit ja a ell, el Districte acompanyarà el partit a parlar amb el Consell d’Art Públic, 
que és qui ha de fer aquesta aprovació. D’altra banda, repeteix que el Districte no pot 
acceptar el prec perquè no pot prendre aquesta decisió, però insisteix que el Districte 
no nega el reconeixement merescut, com ha demostrat amb la col·locació de les 
plaques, i espera que això ajudi a donar a conèixer aquesta personalitat, aquesta 
figura, així com aquest espai del barri del Carmel, objectiu amb el qual es continuarà 
treballant. 
 
No s’accepta. 
 
 
Del grup municipal del PP 
 
19. Que es prenguin les mesures oportunes per a millorar les condicions de 

seguretat dels trams de les escales existents entre els carrers d’Albert Llanas i 

Ramiro de Maeztu. 

 
El senyor Carlos Torrubiano Blanco, del GMDPPC, formula el prec, nascut arran de les 
nombroses queixes dels veïns i veïnes de Can Baró i el Carmel, així com d’usuaris del 
Club Natació Catalunya, per la manca de seguretat de les escales que hi ha entre els 
carrers Albert Llanas i Ramiro de Maeztu (els esglaons no tenen superfície antilliscant i 
això provoca abundants relliscades i caigudes). 
 
El senyor Fernando Marín Blanco, conseller de Mobilitat, diu que si, tal com diu el 
senyor Torrubiano, s’ha produït alguna caiguda, el Govern ho lamenta, però ni a 
Serveis Tècnics, ni a l’IRIS ni a reclamacions patrimonials consta cap entrada per 
aquest motiu, de manera que les escales compleixen la normativa. 
 



 

36 
 

El senyor Torrubiano demana al Sr. Marín que s’apropi al lloc per comprovar que el 
problema existeix, i observa que en casos com aquest, en què la zona problemàtica es 
troba entre dos districtes, sovint el veïnat no sap on ha de reclamar. 
 
El senyor Marín assegura que coneix bé les escales a les quals fa referència el prec i 
que reuneixen les condicions que han de reunir pel que fa a l’amplada, la barana i la 
capacitat d’evitar que l’aigua quedi retinguda. 
 
No s’accepta. 
 
 
20. Que s’encarregui l’elaboració d’un estudi per a la construcció de places 
d’aparcament en el barri de la Teixonera en els solars públics actualment sense 
cap ús. 
 
El senyor Carlos Torrubiano Blanco, del GMDPPC, formula el prec i posa de manifest 
que els veïns i veïnes de la Teixonera fa anys que reclamen la construcció de places 
d’aparcament al barri. 
 
El senyor Fernando Marín Blanco, conseller de Mobilitat, informa que al començament 
del mandat, tant BSM com empreses privades van fer estudis sobre les possibles 
ubicacions d’aparcaments al barri de la Teixonera i els informes van ser negatius (en 
alguns casos, el revolt per a l’aparcament pràcticament ocupava tot l’espai). 
Tanmateix, el govern és conscient que cal continuar buscant espais idonis per donar 
resposta a les necessitats d’aparcament.  
 
El senyor Torrubiano demana que es presentin aquests informes i es facin extensius a 
tots el veïnat, ja que seria inacceptable que es rebutgés la construcció d’aparcaments 
sense justificació quan el programa de BComú incloïa l’estudi de la construcció d’un 
aparcament soterrani. 
 
El senyor Marín confirma que es presentaran els estudis i insisteix que es van fer a 
inicis de mandat. 
 
El senyor Lluís Cairell, de l’Associació de Veïns de la Teixonera, diu al senyor Marín 
que per comprovar quina és la situació real de la manca d’aparcament a la Teixonera 
no fa falta cap estudi, sinó, simplement, anar-hi un dia a partir de les vuit del vespre i 
intentar aparcar. 
 
No s’accepta. 
 
 
d) Preguntes 
 
Del grup municipal d’ERC-AM 
 
21. Quines mesures concretes s’han pres per donar suport i assessorar als 

afectats d’aquest cas concret d’assetjament immobiliari, i quines solucions 

s’estan oferint a les 90 famílies afectades? 

 
El senyor Xavi Reig Robledo, del GMDERC-AM, formula la pregunta, que és la 
continuació d’un prec que es va presentar a la sessió anterior del Plenari i que fa 
referència a unes finques dels carrers Doctor Letamendi i Mont-ral. 
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El senyor Víctor Valls Andrés, conseller d’Ecologia Urbana, Sostenibilitat i Habitatge, 
respon que el Govern, a través de l’Oficina de l’Habitatge, està molt pendent d’aquesta 
qüestió des d’abans que el Grup del PSC presentés el prec al qual ha fet referència el 
senyor Robledo. Explica que s’està buscant, amb el veïnat i de manera coordinada 
amb l’Oficina de l’Habitatge, una estratègia conjunta que sigui la millor sortida per a la 
major part de les persones afectades, motiu pel qual ara s’estan fent els informes 
tècnics que s’han requerit des de l’Oficina per poder continuar avançant en aquesta 
estratègia. 
 
 
Del grup municipal del PSC 
 
22. Quin és l’import de la inversió prevista abans no finalitzi el present mandat 

municipal per part del Govern del Districte destinada a dignificar i solucionar 

l’actual lamentable i degradat estat de les instal·lacions i el terreny de joc per a 

la pràctica esportiva del rugbi ubicat a l’espai del CEM Vall d’Hebron-Teixonera? 

 
El senyor Luis Fernando García Egea, del GMDPSC-CP, formula la pregunta; 
manifesta l’opinió del seu grup que cal una inversió mínima d’un milió d’euros, i 
subratlla que és inadmissible que el terreny de joc suposi un perill de lesions o que els 
vestidors continuïn en contenidors amb lavabos i dutxes en una situació vergonyosa. 
 
D’altra banda, manifesta preocupació per la possibilitat que es malmeti la importància 
esportiva i econòmica que la pràctica del rugbi té al Districte i a la ciutat, i comenta que 
al seu grup li dol la imatge que s’emporten els equips que arriben d’arreu respecte 
d’unes instal·lacions en estat lamentable, indignes dels esportistes i de les famílies que 
les fan servir. Afegeix que el camp de rugbi pel qual es demana, i al qual la premsa es 
referia parlant de «la agonía en casa de un Futbol Club Barcelona de rugbi sumido en 
la cutrez y la dejadez», podria perdre l’homologació per part de la Federació per jugar 
a primera divisió. 
 
El senyor Joan Cela Ollé, conseller d’Esports, informa que tant el Districte com l’IBE 
s’han reunit amb la Federació Catalana i Espanyola de Rugbi per aconseguir una 
moratòria perquè el Barça pugui continuar jugant a la Lliga d’Honor fins al març del 
2019; s’està estudiant la possibilitat amb els gestors del camp per veure si és viable la 
inversió als camps durant el 2019, i se’n tindrà resposta a principis d’aquest any. 
 
El senyor Ángel Pérez Valero agraeix que es dediqui temps a aquesta qüestió i 
denuncia la precarietat de les instal·lacions de la Teixonera, on hi ha un camp de futbol 
inhabilitat —els nens petits ja no hi poden jugar— i un camp de rugbi que posa en risc 
la seguretat dels jugadors, de manera que tampoc no s’hi pot jugar. 
 
Explica que el camp no està homologat i la Federació Espanyola de Rugbi va anunciar 
que si no hi havia propostes, l’inhabilitaria, i, d’altra banda, les instal·lacions continuen 
sent els barracons que es van muntar en precari el 1992. 
 
Qualifica d’inadmissible que les noies s’hagin de canviar en un vestidor d’àrbitres i que 
hagin de compartir una única dutxa; assegura que si Sanitat veiés els vestidors, els 
tancaria; lamenta que no s’aprofitin unes instal·lacions que podrien ser referents i que 
s’estigui perdent una gran oportunitat (hi ha una gran demanda per fer estades de 
rugbi, un esport que està creixent molt, a Barcelona), i subratlla que són els grups 
polítics els que han de donar solució a aquest problema, motiu pel qual els demana 
que no deixin morir aquestes instal·lacions i no permetin que es continuïn fent servir 
per fer-hi botellón ni continuïn sent objecte d’actes vandàlics. 
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Conclou que cal donar vida a més de 3.500 esportistes i donar valor a l’esport 
mitjançant una bona inversió en esport i salut al Districte. 
 
La regidora del Districte dona les gràcies al senyor Pérez per l’aportació i per cridar 
l’atenció sobre aquestes instal·lacions. 
 
Tot seguit, explica que el fet que les instal·lacions esportives siguin, juntament amb els 
mercats, les instal·lacions que més pressupost requereixen per equipament a 
Barcelona, atès que són equipaments extensos i, per tant, les remodelacions són 
costoses —les rehabilitacions un cop deteriorat l’equipament requereixen inversions 
molt grans—, fa que no es puguin dur a terme alhora totes les inversions necessàries. 
Tanmateix, assegura que es traslladarà a escala de ciutat aquesta necessitat i aquesta 
urgència i es treballarà per donar-hi solució tan aviat com sigui possible mitjançant una 
remodelació completa o, si més no, les millores mínimes necessàries. 
 
 
e) Seguiment Proposicions/Declaracions de Grup 
 
Del grup municipal de C’s 
 
23. Estat d’execució de les demandes aprovades en el prec acceptat al Plenari de 

12 de juliol de 2018 relatiu a informació sobre les rutes organitzades al Districte, 

la dificultat del trajecte i si és apte o no per a persones amb mobilitat reduïda. 

 
El senyor Nicolás Ortiz Cuevas, del GMDC’s, enuncia la proposició de la qual demana 
seguiment i recorda que es va demanar que la informació es difongués a través del 
web del Districte, a les xarxes socials o a qualsevol altre suport municipal. 
 
El senyor Fernando Marín Blanco, conseller de Mobilitat, explica que és difícil elaborar 
un pictograma que representi tot tipus de discapacitats i indiqui per a quines és apte un 
recorregut i per a quines no. Per exemple, la ruta de Mercè té diversos tipus de 
dificultat i seria molt difícil concretar en quin punt és adaptable a un tipus de 
discapacitat o a un altre o, fins i tot, a persones de diferents edats i en diferent forma 
física. Per això, s’ha decidit que la informació es faciliti individualment en el moment en 
què una persona vulgui inscriure’s en una activitat (les activitats es fan amb inscripció 
prèvia a biblioteques, casals, centres cívics, etc.). 
 
 
Del grup municipal d’ERC-AM 
 
24. Estat d’execució de la proposició aprovada en el Plenari de 2 de desembre de 

2015 relativa a la informació del pressupost aprovat per cadascun dels barris del 

Districte en les diferents partides pressupostàries. 

 
El senyor Ricard Farin Sanz, del GMDERC-AM, enuncia la proposició de la qual 
demana seguiment, que volia aportar transparència als pressupostos públics; subratlla 
que va ser aprovada fa tres anys, i manifesta el desig que la resposta a aquest punt no 
sigui com la que es va donar a la sessió extraordinària del Plenari dedicada a les 
retallades, en què simplement es va dir que la informació es podia trobar al web de 
l’Ajuntament. 
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El senyor Pau Gonzàlez Val, conseller tècnic, puntualitza que va ser un veí qui va dir 
que la informació es podia trobar al web de l’Ajuntament, no pas el Govern, que el que 
va dir és que s’ha fet un esforç de publicitat de totes les dades a escala de ciutat, de 
manera que al web d’Economia hi ha totes les despeses penjades. 
 
Dit això, assenyala que, si bé es va aprovar la proposició de la qual es demana 
seguiment i hi ha un compromís compartit pel Govern i per molts grups de l’oposició, hi 
ha un aspecte tècnic que dificulta molt, o impossibilita, la quantificació de totes les 
despeses que fa l’Ajuntament a escala de barri. Afegeix que s’hi ha avançat —s’ofereix 
per presentar la feina feta i mirar de solucionar els punts que donaven problemes—, 
però es va considerar que el grau de concreció al qual s’havia arribat no era suficient 
per publicar les dades al web. 
 
 
Del grup municipal del PSC 
 
25. Estat d’execució de les diferents mesures derivades a la proposició aprovada 

en el Plenari d’1 de març de 2018, relativa a impulsar el ‘Compromís per al 

cobriment de la Ronda de Dalt, tot concretant la corresponent previsió 

pressupostària de cara a l’any 2019 i de calendari fins a la finalització del present 

mandat municipal. 

 
El senyor Luis Fernando García Egea, del GMDPSC-CP, enuncia la proposició de la 
qual demana seguiment, que va ser impulsada pel seu grup arran de la proposta, amb 
pressupost i terminis, consensuada amb el veïnat a través de les associacions de 
veïns i veïnes de Sant Genís, Montbau, Parc de la Vall d’Hebron, Teixonera i la Font 
del Gos, que vol assegurar la continuïtat d’un compromís ferm de la ciutat amb el 
projecte. 
 
Tot seguit, posa de manifest la preocupació del veïnat pel retard en l’actuació i 
qualifica de ridícul que el Govern vulgui atorgar-se el mèrit per l’inici d’un cobriment en 
el qual no va creure mai, segons declaracions de l’alcaldessa i de la regidora Vidal, 
malgrat que la demanda del cobriment de la ronda va ser la que va guanyar el procés 
participatiu obert a la plataforma virtual «Decidim Barcelona». 
 
Per acabar, subratlla que tot el que es pugui cobrir ara per ara de la ronda és gràcies, 
en primer lloc, a la pressió veïnal; en segon lloc, a la iniciativa política del PSC, amb el 
pacte pressupostari per aconseguir els 15 milions, i, en tercer lloc, a la signatura del 
compromís de ciutat pel cobriment que es va impulsar. 
 
El senyor Víctor Valls Andrés, conseller d’Ecologia Urbana, Sostenibilitat i Habitatge, 
diu als membres del PSC que sempre intenten fer veure que porten la iniciativa política 
de tot quan en realitat van constantment a remolc i es repeteixen —aquest seguiment 
de proposició l’han presentat diversos cops. 
 
Dit això, remarca que el que està fent el Govern és executar els compromisos assolits: 
el programa de BComú no incloïa la cobertura de la ronda, però es va assolir aquest 
compromís davant la ciutadania quan el PSC era «vagó de cua» del Govern. 
 
Per acabar, exposa que s’ha disposat del projecte d’obres pel que fa al tram de 
cobertura entre el carrer Arenys i l’avinguda Jordà; s’està executant la primera fase 
d’aquest tram, tal com es va acordar a la comissió de seguiment; ara es realitzarà la 
urbanització d’aquesta primera fase, i al febrer està previst que s’acabi la cobertura. 
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El senyor Lluís Cairell, de l’Associació de Veïns de la Teixonera, diu al senyor Valls 
que l’únic que reclamen les associacions respecte de la ronda de Dalt és el calendari i 
el pressupost per al 2019, així com que s’arribi fins al carrer Arenys. En aquest sentit, 
assegura que no s’hi arribarà, que només s’arribarà a la segona torre de l’institut, i 
demana que es digui la veritat. 
 
 
Del grup municipal del PP 
 
26. Informació sobre la realització del pla d’accessibilitat específic del Districte, 

aprovat per proposició aprovada en el Plenari de 15 de maig de 2018. 

 
El senyor Carlos Torrubiano Blanco, del GMDPPC, enuncia la proposició de la qual 
demana seguiment, mitjançant la qual es va aprovar la realització d’un pla 
d’accessibilitat que definís les inversions prioritàries per adequar els barris del Districte 
i l’elaboració d’un calendari en col·laboració amb les entitats veïnals. 
 
El senyor Fernando Marín Blanco, conseller de Mobilitat, diu que, per sort, els barris i 
la ciutadania es mouen, i el Districte acompanya aquest moviment veïnal, com ha fet i 
està fent en els casos del Guinardó, la superilla d’Horta, Can Baró o el Pla integral de 
Montbau, perquè creu en un sistema de mobilitat que ha fet que Europa hagi 
reconegut Barcelona com la capital de la mobilitat i com a model sostenible. 
 
El senyor Torrubiano diu al senyor Marín que ha esmentat molts temes però no ha fet 
cap referència a la proposta per la qual li ha demanat. Per això, li pregunta si s’ha 
celebrat alguna reunió amb associacions o veïnat en relació amb la proposició de la 
qual demana seguiment i en quin punt es troba. D’altra banda, diu que, ja que per al 
Govern la participació és simplement informar, com a mínim podria informar. 
 
El senyor Marín respon que el Govern municipal no solament informa, sinó que també 
es reuneix amb el veïnat, perquè hi creu, i comenta que el que per a alguns són 
«ocurrències», per al Govern són coses positives per al futur de la ciutat i per això 
intenta tirar-les endavant. 
 
 
E) Declaracions institucionals 
 
27. Apoderament de les persones amb discapacitat, treballant per la seva 

inclusió i igualtat. 

 
El president llegeix la declaració, que ha estat signada per tots els grups municipals. 
 
«Primer. Des del Districte d’Horta-Guinardó instem el conjunt d’institucions i 
administracions públiques a treballar per l’apoderament efectiu de les persones amb 
diversitat funcional, tot treballant per la seva inclusió i igualtat. 
 
»Segon. Manifestem públicament tot el nostre suport a totes les entitats que 
representen el conjunt dels col·lectius de persones amb diversitat funcional. 
 
»Tercer. Instem el conjunt d’institucions i administracions públiques a assumir, de 
forma corresponsable, amb entitats de la societat civil, el repte del mandat per una 
accessibilitat universal i de garantir la protecció dels drets que existeixen per a les 
persones amb diversitat funcional des d’una perspectiva igualitària i integradora. 



 

41 
 

 
»Quart. Manifestem la nostra defensa dels drets socials i laborals de les persones amb 
diversitat funcional, així com el nostre rebuig i la nostra ferma condemna a la violència 
masclista i la discriminació contra les dones que en idèntica situació s’estigui produint. 
Interpel·lem alhora el conjunt de la societat a treballar per un futur en què aquesta 
xacra resti només com una trista realitat passada. 
 
»Cinquè. Seguirem treballant per garantir la igualtat d’oportunitats en l’accés a 
possibilitats que ajudin a adquirir els coneixements i les aptituds necessàries per 
participar plenament a la societat: ocupació plena, treball decent, inclusió social, 
política i econòmica, i proporcionar accés als sistemes de transports segurs, 
assequibles, accessibles i sostenibles. 
 
»Sisè. Encoratgem la societat, especialment els mitjans de comunicació, a incorporar 

de manera normalitzada el llenguatge inclusiu, en virtut de la seva incidència com a 
agent educatiu i socialitzador. 
 
»Setè. Manifestem la necessitat de remoure i eliminar qualsevol tipus de barreres, els 

molts obstacles que les persones amb diversitat funcional es troben en qualsevol àmbit 
de la vida quotidiana. Aquestes persones han de poder participar activament i 
productivament en la vida social i econòmica de les nostres societats, el seu barri, 
districte i ciutat. La inserció laboral de les persones amb diversitat funcional, i el foment 
de la capacitat inclusiva de l’economia social han d’esdevenir elements prioritaris a 
l’agenda política i institucional si volem una societat més justa i igual i una ciutat més 
digna i millor.» 
 
28. Amb motiu del Dia internacional contra la violència de gènere. 

 
El president llegeix la declaració, que ha estat signada per tots els grups municipals. 
 
«Primer. Manifestem el rebuig i la condemna a qualsevol forma de violència masclista 
que s’exerceix diàriament contra moltes dones i que representa una greu vulneració 
dels drets humans fonamentals.  
 
»Segon. Instar que el Govern de l’Estat continuï impulsant les mesures recollides en el 
Pacte d’estat contra la violència masclista en l’àmbit educatiu, social, jurídic, econòmic, 
de protecció, conscienciació i sensibilització social.  
 
»Tercer. Encoratjar tota la societat a mostrar una tolerància zero envers qualsevol 
manifestació de violència, tot vetllant pel compliment dels protocols d’atenció a les 
dones víctimes de violència masclista. I treballar de manera coordinada amb tots els 
agents implicats i les entitats de dones.  
 
»Quart. Instar les diverses institucions catalanes que promoguin un gran pacte català 
per tal de garantir el desenvolupament de les polítiques contra la violència masclista.  
 
»Cinquè. Que el Govern de l’Estat català i el mateix Ajuntament instin els mitjans de 
comunicació a evitar aquells continguts que transmetin un estereotip de relacions de 
parella basades en comportaments masclistes, utilitzin llenguatge no sexista i 
visibilitzin la realitat de discriminació i violència masclista que pateix la meitat de la 
població.  
 
»Sisè. Instar el Govern municipal a promoure campanyes de sensibilització 
especialment dirigides al jovent per fomentar les noves masculinitats i els feminismes.» 
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En no haver-hi altres assumptes a tractar, el president aixeca la sessió a les 22.15 h. 
 
 
 
La cap del Departament de Serveis Jurídics-Secretaria  Vist i plau  
         El president 


